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* * * * Tradisjonen tro vil jeg g jerne bringe a lle m edarbeidere en hilsen 
ved Arets s lutt. 

Bedriften ha r h att fortsatt frem gang i I0pet a v 1973, og alt tyder 
p ll. produksjonsrekord i de fleste avdelinger . Men selv om produk
sjonen er 0k et og prisene til dels er steget, vii sterk stigende omkost
ninger , va luta t a p og n il. virkningen a v k roneoppskrivningen g j0r e 
s ine stor e innhugg, s lik a t det 0konomisk e r esulta t ikke blir nevn e
verdig bedre enn ifjor. 

Det som oppta r oss a ile i dag er den tiltagende oljekrise og dens 
m a nge ringvirkninger . Om ikke oljeknapphet og energ ikrise kull
k aster aile · forh ll.pninger b0r vi kunne r egne m ed fortsatt positiv 
utvikling for bedriften i 1974. 

Konsernets opplegg for intern informasjon er i s t0peskjeen. De 
m ange inf0r m asjonsbehov p ll. k onsernpla n vii bli dekket a v et 
konsernblad, «Norsk e Skog», som vii utkomme 4 ganger i 1974. Innen 
de enkelte divisjoner vii informasjonsbehovet dekkes bl.a . av bedrifts
bla d i forma t A4 i en enkel og stilig utf0relse. Bla det vii k omme ut 
minst fire gan ger i Ar et , fa st etter hvert m 0te i bedriftsutva lget og 
for 0vrig n ll.r behovet m elder seg. Ogsll. i omfa ng vil bedriftsbla det 
h a et flek s ibelt opplegg, g jern e ba re en side om der er en spesiell 
sak som sk a l bekjentg j0res, og utgivelsen vii kunne ordnes p ll. noen 
fA dager . 

For Ranheims-Nytt vii det nye opplegget ikke f0re m ed seg 
fora ndringer a v betydning. Vi rnA g i a vka ll pA format og utstyr slik 
vi n il. kjenner det, m en vi fAr til g jeng jeld et bedriftsbla d m ed e t 
flek sibelt og tidsm essig opplegg. N a vnet vii bli det sa mme, r edak
sjonskomiteen vil fortsette, og vi vii Iegge vekt p ll. k ontinuitet og 
tradisjon og s0k e A bringe m ed oss over i det nye R a nheims-Nytt 
alt det verdifulle som er blitt utviklet g jennom de 17 Ar R anheims
Nytt ha r best Att. I tillegg h ll.per vi a t enda fler e a v vAre m eda rbeider e 
vii f0le seg fri til A komme m ed innlegg i tiden som kommer . 

Ved denne a nledning finner jeg grunn til A bringe en hyldest til de 
som sto fa ddere til dette vll.rt bedriftsbla d i 1956 og som ha r bAr et 
det frem g jennom disse Ar , f0r st og frem st direkt0r Over wien og 
r edakt0r B rynjulf Moksnes. I f0rst e nummer , desember 1956 skriver 
Overwien : « --Vi h ll.per a t bla det rnA bli et bAnd som binder oss 
a ile nrermer e sammen, a t det vii fremme det f ellessk ap som rnA til 
for a t a lle gode krefter skal dra samme vei og mot sa mme m Al : 
At R anheim P apirfa br ikk rnA bli den a rbeidsplass vi a ile 0nsk er , 
hvor vi fAr utfolde vAre evner og vll.r a rbeidslyst til best e for oss 
selv, for vAre hjem , vArt lille R a nheims-samfunn og for vArt la nd.» 

R a nheims-Nytt ha r s iden sta rten levet opp til dette m Al. Bla det er 
blitt en fast institusjon blant oss, og det er vll.rt h Ap a t dets m Al
setting k a n f 0r es videre under de nye fo rmer . 

Til slutt t akker jeg a ile m eda rbeidere for godt sama rbeid i det 
gamle Ar og 0nsker hver enkelt en g ledelig jul og et g odt nytt Ar . 

* * * * * * * * * * * 
* * * * * * * * 
* * * * * * * * * * * * * * * * * * * * * ~~~ ~~~ 
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Julens under 
Vi m ennesker har en underlig appetitt 

pa alt som smaker av sensasjon. ] a, en 
kronik0r u tt alte nylig at sensasjonshun
geren stadig er voksende, og fremkastet 
tanken om at arsaken kan ligge i at 
mange m ennesker har en ganske triviell 
hverdag og er plassert i et ensformig ar
beid. ] oumalister og P R-menn gj0r da 
ogsa alt for a blase opp del som skjer 
og markedsj0re begivenhetene pa en 
mate som er if'Jynefallende. 

S ett jJa denne bakgrunn er det noe 
underlig stillfarende ved julens budskap . 
] a, det er bare en av evangelienes for
fatt ere som. gir seg av m ed a gi en bre
dere omtale av del som virkelig skjedde. 
M en det er ingen av dem som underslar 
selve underet og ikke fr em stiller det som 
skjedde som verdenshistoriens uten sam
m enligning viktigste hendelse . D et er en 
bevisst unnlatelse av a gi begivenheten 
sensasjonens preg og en klar demjming 
av enhver nysgjerrighetspirring. 

E uangeliene gir klart til kjenne at det 
de er ute etter, er noe hell annet enn en 
m enneskelig registrering av en underlig 
tildragelse. D et er et budskafJ som 
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forkynn es til tro, den tro at ] esus Krist us er gitt til verden som frelser. 

Cuds handlemate for a virkeliggjere denne fr else er m er enn underfull 

da den ligger hinsides all m enneskelig forstand. 

M en underet ligger ikke minst i den for andring som skjer m ed det 

m enneske som tar imot budskapet i tro. D et avsetter nemlig noe langt 

mer enn en opplevelse au underfulle ting: «Evangeliet er en Cuds kraft 

til frelse for hver den som tror. » En ny situasjon er dermed inntradt. 

Underet skjer ferst og fr em st m ed oss selv. Og det er en sak som ha11 

bade en fyldig og mangeartet omtale i D et nye testamente . D et sies bl. a. 

at <<alle som tok imot ham, ga han retten til a bli Cuds barn. » 0 g : «O m 

noen er i j esus Kristus ( D vs. om noen har tatt imot ham i tro ), da er 

han en ny skapning. D et gamle er forgange t, alter blitt nytt .» Og videre: 

«Den som har Sennen, han har livet.» 

D en som vager a kaste et granskende blikk pa seg selv og dermed 

ogsa nar frem til en viss selverkjennelse, ma i sannhet kunne konstatere 

at om disse evangeliske sannheter far sin tillemjming pa oss, sa er det 

ikke mindre enn et under som skjer: «Alle ting blir nye.» - Og dette 

ligger kanskje ikke sa helt pa si au det vi bade lengter etter og hva vi 

matte ha behov for. 

]ulens under, at Cud sendte sin senn til verden, stiller denne mulig

heten afJen for alle m ennesker. 
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M ed enske om en god jul 

Hilsen P e r Kn e 



Direkt0r Th. Overwien fyller 70 dr 

Direkt0r Th. O verw ien fy ll er 70 dr 14. februar 1974. 

Ranheims~Nytt v il pd. vegne av a ll e hans tidligere medarbeidere 

gratulere hjertligst m ed dogen og sende ham a lle gode 0nsker. 

Red . 
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Overingeni0r Audun M0ller trer tilbake 

I 

Overingeni0r Audun M0ller f yller 
65 a r den 17. desember. H an vii ved 
arsskiftet etter eget 0nsk e trekke seg 
t ilba k e f ra s in stilling ved f a br ikken . 

Overingeni0r M01ler kom til R an
heim som n yutda nnet k jemiingeni0r 
i 1934, og har saledes bak seg nrer 
ved 40 a r s tjeneste ved bedr if t en. I 
denne tidsperiode ha r fa brikken ut
viklet seg fra en enkel cellulose- og 
papirfa brikk m ed en arsproduksjon 
pa ca. 10.000 tonn til en moderne h el
integrert t reforedlingsbedrift m ed 
henimot 6 ganger sa stor produks jon. 
M0ller ha r i stor g ra d m edvir k et t il 
denne utvikling, den f0r st e tid som 
la bora toriesjef og senere som over
ingeni0r m ed a nsva r for a ile produk
sjonsavdelinger. H a n kjenner bedrif
t en som ingen a nnen, og ha n h a r m ed 
s in fagkunnskap og innsikt bidra tt 
til a t de veier som er va lgt og de 10s
ninger som er funnet er blitt til gagn 
for bedriften og dens ansa tte. 

M0ller ha r st att sentralt i a rbeids
g iversp0rsma l ved bedriften. Med sin 
r ettferdighetssans, s itt rolige vesen 

og s in n0kterne saklighet ha r ha n 
vunnet sine m edarbeideres t illit og 
ha r bidratt til sunne og gode perso
nalforhold ved bedr if t en . 

Alls idig inter essert og med r ike 
mennesk elige egensk a per ha r ha n 
g jennom a rene t a tt pa seg en r ekke 
verv ba de i og utenfor bedr iften, som 
lrer er i papirfabrikasjon ved NTH, 
som styreformann for den lokale a v
deling av FN-samba ndet , i m enigh et s
arbeid, som offiser i heimevernet fo r 
a nevne noen. Som m edarbeider i 
R anheims-Nytt h a r ha n n edlagt et 
stort a rbeid, ikke minst som biograf . 
P ennef0r, og m ed sans for en tref
fende k arakteristikk h a r h a n trukket 
frem det beste i hver jubila nt. 

Ved denne a nledning vii jeg g jern e 
t a kke overingeni0r M0ller for trofast 
tillitsfullt m eda rbeidersk a p. P a vegn e 
a v a ile m edarbeidere t akker jeg for 
fortrolig godt sam a rbeid. Vi 0nsker 
h a m hjertelig til lykke m ed 65-ars
dagen og 0nsker h a m a lt godt i aren e 
som kommer. 

F. K. 



Proloko/1 Ira lellesmele 18/9 
Bedriftsutvalget og a vdelingsutval

gene holdt fellesm0t e tirsdag 18/9 
1973 i Folkets Hus, R a nheim. 

Til stede var bedriftsutvalgets med
lemmer og avdelingsutvalgenes m ed
lemmer. 

Sa kliste: 
1) Orienter ende meddelelser fra be

driftsledelsen vfF. Kirer . 
2) Kort orientering fra avdelingsut

valgene om det enkelte utva lgs 
o.rbeid og pla ner for den n rermeste 
fremtid. 

3) Anmeldte saker og sp :11rsma l. 

Bedriftsutvalgets formann 0nsket 
velkommen til det andre fellesm0t e 
m ellom bedriftsutvalg og a vdelings
utvalgene. I tiden siden forrige felles
m0te 28. mars 1973 ha r vi ha tt sam
mer og ferietid og sannsynligvis med 
noe Ia vere m0tefrekvens enn eller s i 
a r et. Men vi antar det lil{evel er ak
tuelle saker a t a opp til dislmsjon. 

1. Orienterende rneddelelscr jra 
bedriftsledelsen. 

Fredrik Kirer ga en redegjerelse fo r 
den aktuelle situasjon, for r esultater 
oppnadd hittil i a r og for uts ilctene 
fremover . Vi kan registrere en bety
delig 0knin:; bade i salg og produ!{
sjon i forhold til samme tid i fjor, og 
om intet uforutsett inntreffer i den 
g jenvrer ende del av a rct , peker det 
mot pene a rsrekorder. P a pirfa brika 
sjonen er ca. 10 % h0yere enn i fjor, 
i sekkeavdeling og b0lgepappavdeling 
er vekstratene henholdsvis 30 % og 
40 % . 

Det 0konomiske resultat er ogsa 
noe bedre enn i fjor, selv om det f0rst 
og fremst dreier seg om en m en gde
konjunktur. Prisjusteringer omkring 
h a lvarsskiftet far virkning f0rst na 
i tiden som kommer. P a den negative 
side rna nevnes betydelige tap som 
f0Ige av devaluering a v pund sterling 
og dollar i f0rste halva r . Videre at 
innkj0ringen av den nye Bobst stanse
a utoma t i b0lgepappa vdelingen har 
vrert en ekstra belastning i a rets f0r
ste m an eder. 

Fremgangen skyldes flere arsaker, 
blant annet gunstige m a rkedsforhold 
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og god ordrestruktur, gode driftsfor
hold, videre en ukes f eriest a ns mot 
tidligere tre. Frem gangen skyldes 
ikke minst 0ket effektivitet og en 
positiv oppslutning omkring de for
skjellige sa ma rbeidsprosjekter som er 
pa gang. Spcsiclt h a r vi grunn til a 
vrere tilfreds med ferieavviklin:;en . 
E t stort a ntall ferieav!0sere skulle 
o.nsettes og lreres opp. Dette lyktes 
pa en utmerlcet mate takket vrere god 
opps!utning a v den faste sta b. 

P a bransjehold rcgner man med 
fortsa tt god ett ersporsel i f0rste ha lv
ar 1974, m en a ntagelig en avslapping 
o.v konjunkturen senere i a ret. Priser 
og omkostninger gar i v re ret , og vi 
g j0r s ikrest i a regne m ed knapp 
margin m ellom va re produktpriser og 
priser pa virke, r a va r er og andre om
kostninger i tiden som kommer. Den 
frcmt idige eksistens og vekst trygger 
vi derfor best ved den forbedring som 
vi k a n innf0re i a ll va r virksomhet. 

Kirer gikk deretter noe m er det a l
jcrt g jennom produksjonsforho!den e 
i de enkelte a vdelinger og situasjonen 
pt-. personalsektoren. 
Vi st a r na fora n g jennomf0ringen av 
et omfattende opplreringsprogra m , og 
Kirer understrek et betydnin:;en av at 
denne sak blir fu lgt opp i a ile av
delinger og av a vdelingsutvalgene. 

Nar det g jelder boligsituasjonen, er 
c'.et nylig truffet avt a le m ed Ungdom
mens E gen H eim Boligbyggelag vedr. 
Vika sen. Som et ledd i denne avtale 
sk a l vi fa stillet til disposisjon et visst 
anta ll leiligheter av UEH i tiden 
fremover , m ed bl. a . 15 enheter i 1973 
og 25 i 1974. For 0vrig arbeides det 
vider e m ed prosjektet R eppebakken . 

Av aktuelle utviklingsoppgaver ar
beides det videre m ed utvidelse av 
innda mpningssta sjon, utbedring a v 
oppleseranlegget i hollenderiet , for
bedring av massesyst emet pa PM 6, 
nytt truckverksted, div. fo r bedringer 
pa ranitmaskin og i b0lgepappfabrik
k en, foruten fortsatt rasjonalisering 
pa forskjellige sektorer. 

Til slutt orienterte Kirer om arbei
det med a a rrondere fabrikkomra det 
og sikre omra det mot trafikk av uved
kommende. Etter en 3-a rsplan skal 



omradet inngjerdes og veien g jennom 
fabrikkomra det vii bli stengt for g jen
nomkjering. I denne sammenheng er 
de loka le trafikkforhold, innkjering 
pa E6 m.v. tatt opp pa bred basis med 
myndighetene. Ny vaktinstruks set
tes nu m ed det ferste ut i livet, og 
Kirer understrek et betydningen a v at 
den blir f ulgt opp av a ile avdelinger. 

I betra ktning av det fa.ta llige opp
mete fremkastet Kirer den t a nke at 
det holdes ba re ett arlig fellesm et e 
med avdelingsutva lgene til stede, men 
a t utva lgene i steden gjer sterre bruk 
a v sin r ett til a innka lle r epresenta n
t er for driftsledelsen pa s ine ordinrere 
meter. 

Etter Kirers orientering var det 
spersmal om bl. a. stey i be lgepa pp
a vdelingen , stort underskuddslager, 
forurensning av luft, brenning av 
kalk. Spersmalene ble besvart av 
Kirer , Sa ksvik og Borha ug. 

2. Kort orientering f ra avdel ings
utvalgene om det cnk elte tttvalgs 
arbeid og p laner f o7· den ncermeste 
fremticl. 

Avdel ingsutvalg for cellulosefabrikk 
Arne Brekke orienterte for utval

get, han henviste til protokoll fra 
m :Jte 6. september 1973, hvor det 
fremgar at utva lget ha r mange saker 
under behandling . Forurensning fra 
huggeri og cellulosefabrikk blir ofret 
stor oppmcrksomhet, og det cr nye 
tilta k i gang for a hindre u tslipp . 
Utvalget v i! spesielt arbeide med inn
stillinger fra LSU, forurensning og 
kjemikalietap. 

A v clelingsutvalg joT bygningsavcl. 

Karl Johnsen nevnte i sin orienter
ing a t utvalget ha dde behandlet 8 nye 
saker pa 2 m 0ter. Tra nsport av tre
m at eria le fra lager til produksjons
gulv og bemanning i avdelingen er av 
de ting utvalget arbeider med. 

A v delingsutvalg /OT b0lgepapp. 

Erling Wik ga en oversikt over ut
valgets a rbeid. Utkjering a v utskudd, 
tilgang pa ledige paller og nedlegging 
av rarull er av de saker som er be
handlet. Flytting a v div. maskiner, 
stev- og steyplager er n a aktuelle for 
utvalget. 

A vd.utvalg toT etteTb ehandlingen. 

H. K . H a nsen orienterte om utval
gets arbeid, dette beskjeftiger seg for 

tiden med interne omlegginger , og 
har ellers ikke noen spesielle saker a 
tu opp utover dette. 

Avd.utv alg for sekkefab?·ikken. 
Steinar Lium orienterte om utva l

gets a rbeid. Sentra le oppgaver er opp
lrering av m askinma nnska p , og stey
skjermende hvilebuer. Lium tok ogsa 
opp furslagsvirksomheten, som han 
mente Ia i d0dva nnet, og at forslags
stillerne ikke far svar. Arvid Vre ras 
mente at forslag som kom frem i av
delingsutvalget ber anses som lagt i 
«Forslagskassen» og behandles der
etter. Hilma rsen opplyste a t saken 
var under oppf0lgning. 

A v d.utvalg foT hovedavdel ing. 

Arne Berda hl ga en oversikt over 
utva lgets a rbeid. Av de ma n ge saker 
utva lget arbeider m ed k a n nevnes det 
daglige renhold pa a rbeidsplassen e, 
forsek m ed premiering over en h a lv
arsperiode. Rullmaskinbetjeningens 
plassering i LSU's fors lag og opp
lreringsprogra mmet og begrensning 
av utskuddsmen gden e r av de ting 
som utvalget arbeider videre m ed. 

At;d.utvalg foT mek. og el .verksted 

E gil Gipling orienterte om utva l
gets a rbeid. Det te har hatt 3 meter 
hvor hovedvekten har vmrt la;:;t pa 
oppfolgn ing av tidligere godkjcnte 
sak er. L0nnsklasseplassering fo r a v
de!ingens rrnn::ttte cr under a rbeid. 
Utva!get vi! ogsa prioriter e a rbeidet 
med A skaffe stabilere og mer fag
lrert bem a nning i verksteden e. 

Avd.ntvalg foT transp01·tavdeling . 

Fra avdelingsutvalg for transport
a vdelingen var ingen til stede, og det 
forela ingen r apport. 
3. Anmelclte sake1· og sp0rsmal. 

Felgende spersmal forela fra a v-
delingsutva lget for sekkefabrikken: 

«P a ba kgrunn av det heye steyniva 
i sekkefabrikken er det i a vdelings
utvalget fremmet enske om stey
skjermende reykebokser. Hvorda n 
er mulighetene for a fa dette 0nske 
oppfylt ?» 
Kirer svarte a t denne sak beha ndles 

med den sterste velvilje, og man h a
per a komme fra m til en lesning som 
er tilfredsstillende. 

Metet ble hevet kl. 20.40. 

Aksel BeTge 



Av Ranheim Papirfabriks historie 
(Forts. fra nr. 3 1973 ) 

1941 
De vanskeligh ete r som ma n ved ut

gangen av 1940 ha dde fryktet m ecl 
hensyn til vedtilf0rs!ene inntraff ogsa. 
Det gikk sma tt m ed a fa inn nye t0m
merkontra kter. Det sa ut til at den 
paregnelige tilf0rsel ikke ville mot
svare mer enn ha lv drift a r et ig jen
nom. Og etterhvert ble det enda da r 
ligere enn man hadde ventet seg. 

R a nheims ledelse tok tidlig det 
standpunkt, at papirfa brikken matte 
holdes i gang med full drift. Nar sa 
den regulrere rastofftilf0rsel sviktet, 
var den eneste utvei a skaffe ha lvpro
duktet cellulose fra a nnet hold. A lle
r ede fra h0sten 1940 ha dde mindre 
kvanta cellulose vrert kj0pt. Det g ja ldt 
na mye st0rre kvanta . Man bestemte 
seg for et kva ntum pa 7000 tonn cel
lulose, hvorav ma n hapet a kunne fa 
5000 fra Finland og 2000 fra Sverige. 
Av dette kva ntum lyktes det etter et 
par ma neders arbeid a fa kontra hert 
bare 1500 tonn. Forresten kunne ikke 
pa regnes va lut a for m er enn 3000 
tonn. Det ble a ltsa ikke i noe tilfelle 
nok, og ma n sluttet kontrakt med 
Borregaard (hvis sulfa tfabrikker i 
Bamble og Hurum sto pa grunn av 
vann- og kullma ngel ) om levering av 
3000 tonn prompte og videre opsjon 
pa 3000 tonn. 

Ved utgangen a v ma i var sluttre
sultatet a v a lt strev m ed innkj0p av 
rastoff, at det var innkj0pt cellulose 
til 9000 tonn papir, og med tilgangen 
a v ved og t0mmer regnet man a ha 
r astoff til ca. 16.000 tonn. F'orutsatt 
full drift skulle dette r ekk e til 1. juli 
1942. Omleggingen gikk sa langt at 
innkj0pene av cellulose og tremasse 
i 1941 kom opp i over 2 mil l. kroner 
mot ca. 850.000 kroner til innkj0p av 
t0mmer og flisved. 

H ermed a nser vi oss ferdig for 1941 
med det punkt og k a n ga over til a n
dre punkter ved driften. Kullbehold
ningene lyktes det a holde ganske bra 
oppe, bl. a. ved Orkla Grubeaktie
bolags hjelp innvilget tyskerne tilla 
telse til import av 4000 tonn. Men 
tyskerne forlangte til enhver tid a 
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kunne regulere forbruket av kull og 
limstoffer. Det matte s0kes om til
la t else for bestemte terminer, og det 
var vanskelig a fa tilstrekkelig store 
forbrukstillatelser . Import a v a ndre 
driftsmidle r kan det ikke ha vrert 
noen st0r re vansk elig heter med, bl.a. 
spilte sulfa t m eget mindre rolle nu 
nar man var gatt over til kj0p av 
cellulose i sa stor utstrekning. Det 
knep m ed sm0reolje. 

Mang lene ved fabr ikken var for det 
f0rste skorten pa plass i papirfa brik
k en , - det trengtes mer rom til en 
kartongklistrem askin, og det var a lt 
for trangt bade i m askinsa len og sor
t e rsalen. Papirfa brikken ble derfor 
besluttet utvidet m ed en tilbygning 
mot vest, 17 x 47 m i betong med tre 
etasjer. Va nskeligheter av forskje llig 
art, leveringsfors inkelser og mangel 
pa 0vet a rbeidskra ft , fora rsaket at 
ba de dette tilta k og andre ansk affel
ser og pa kostninger trakk langt ut 
i neste ar. Da den cellulosen som va r 
kjept i Finla nd Ia under apen himmel 
og var utsatt for frost til vinteren, 
ble det bygget provisoriske skur for 
den.. En ny overheter i fyrhuset 
brakte kullforbr uket n ed m ed h en
imot 1 tonn i d0gnet. 

Med store utg ifter ble i a rets l0p 
innredet eller nybygget tilfluktsrom 
for personellet, likesom det ble opp
rettet luftvern og bedriftsvern. Det 
inntraff fler e flya larm er , men det r e
sultert e bare i noen sma a vbrytelser 
i driften. 

Det var satt en 0nskeliste for ytter 
ligere moderniseringer pa til sammen 
1.1 mill. kroner, hvor hovedpostene 
va r ombygging av papirmaskin II, ny 
turbinledning fra Da mmen, g ummier
ingsanlegg og nytt m a teria llager , -
men g jennomf0relsen a v disse poster 
matte sta hen, ia llfa ll til neste a r. 

Av de st0rre avta k ere kom Norsk 
Hydro som nr. 1 m ed kj0p a v store 
k vanta kreppapir. Ellers h a dde m a n 
store a vtak ere i videreforedlingsfa
brikker, nordenfjells posefa brikker, 
sekkefabrikk, papirtaugfabrikk og 
N ob0 pappesk e- og kassefabrikk, den 
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sistnevnte opprettet i samarbeid med 
Ranheim. 0stenfjells var st0rre av
takere som 0ra Fabrikker , som h adde 
overtatt la t exanlegget - og en tak
pappfabrikk. Ordremappen la pa seg. 

Produksjonen ved R anheim i 1941 
na dde ny r ekord, 14.034 tonn - 1400 
tonn mer enn i noe tidligere ar. Derav 
ble 2250 tonn, 16 % av det h ele, for
edlet pa spesialmaskinene. Av produk
sjonen g ikk 5400 tonn nordenfjells. 

P roduksjonsprisen gikk ogsa bety
delig opp i 1941, fra kr. 400 pr. tonn 
i 1940 til kr. 517 i 1941, Det a ller ve
sentligste av stigningen skyldtes den 
uttvidede bruk av kj0pt cellulose. 

En ordning av R a nheims k apita l
forhold , gaende videre enn den av 
1940 var 0nskelig. Det f0rste skritt 
va r a t man oppnadde et tilbud fra 
Den norsk e Creditbank om et fast 
pa ntela n pa 2 mill. kroner med priori
t et etter obligasjonslanene·, til 5 % 
rente. Dette ble senere i aret ordnet 
s lik a t r enten ble satt til 3 % og m ed 
en engangsgodtgj0relse pa 200.000 
kroner. 

R a nheims arsoppg j0r for 1941 viste 
et driftsoverskudd pa kr. 268.000,00. 
Derav ble brukt til avskrivninger 
kr. 130.000,00. Til fonds ble avsatt 
kr. 110.000,00 og det ble utdelt 5 pst. 
utbytte med kr. 48.750,00. 

En episode av kuri0s og h elt ko
misk natur ma tas m ed under 1941 : 

Tyskerne og Ranheimslukta 

H0ytidelig skriv fra der R eichs
kommissar fi.ir die besetzten nor
wegischen Gebiete til fylkesma nnen i 
S0r-Tmndelag: 

«Seitens der Wehrmacht sind mir 
mehrfach Klagen i.iber den von der 
Zellulosefabrik verbreiteten i.iblen Ge
ruch vorgebracht worden, der die mi
liUirische und wirtschaftliche Aus
dehnung Trondhjems in Richtun g 
R a nheim erheblich behindert. - Da 
m eine Dienstst elle nich im Besitz von 
entsprechenden Sachverstandigen its, 
wiihrend ich a nnehme, dass die F ylke 
solche zur Verfi.igung hat, bitte ich 
urn Stellungna hme, ob irgendwelche 
Massnahmen zur Vermeidung dieser 
Geruchsbeliistigung moglich sind.» 

Ranheims svar var f0rst en teknisk 
forklaring pa fenomenet, og man 
sluttet bl. a. med en forsikring om at 
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lukten, som hadde vrert karakterist
isk for fabrikken i 57 a r, var absolutt 
u sk adelig i den konsentrasjon den 
opptradte i. Videre at de vestlige vin
der var mer fremtr edende i Tmndelag 
enn de 0stlige, og da det k reves en 
bestemt vindretning for at lukten 
sk a l kjennes mellom Trondheim og 
Ranheim, skulle saledes luktplagen 
i retning av byen innskrenke seg til 
en forholdsvis liten del av arets dager. 

Man h0rte ikke mer om saken . 
For 0vrig kjente man ikke den 

gang til hva som i 1949 ble publisert 
om celluloselukten etter inngaende 
studier bl. a . av nobelpristakeren pro
fessor Svante Arrhenius. H an skrev 
bl. a.: 

«Var nu denna lukt h iilsova dlig ? 
Siikert kunde en del kiinsliga m iin
niskor kiinna sig illamaende, da luk
ten var som intensivast och siirskilt 
ved disigt vader. Av hiilsotillstandet 
att doma hos dem, som arbetat i ko
keriet och sodahuset, kan man m ed 
fog pasta, att denna lukt var hiilso
konserverande. Efter 40 a rs arbete i 
dessa avdelningar iiro dessa arbetare 
numera, trots 70 til 90 ar gamla, till 
kropp och s jiil synnerligen vitala och 
verka betydligt yngra iin hva d de i 
verkligheten iiro. Siillan eller a ldri 
har de varit sjuka, och ingen av 
dessa blev i ar 1918 a ngripen av span
ska sjuka n trots massor av sjukdoms
fall i a ndra avdelningar. Anmiirk
ningsviirt iir iiven, att fruktsamheten 
hos dessa arbetare varit vida st0rre 
iin hos ovriga, enligt sakkunnigt ut
la tande beroande darpa , a tt det soda
steff, varmed dessa personers h ela 
kroppsyta iir bemiin gd, har basisk 
reagens och neutraliserar eventuelt 
sur reagens hos det motsatta konet. 
Alltsa: Pappersbrukslukten var ej 
h iilsovadlig men viii h iilsosam, for
yngrande och na tivitetshojande.» 

Biologiske spesifikasjoner derom 
forela imidlertid ikke. 

Art ik len e A v Ranheim P apir fabriks 
historie pleier a avsluttes med et 
(Forts .). Sa ikke de nne gang, til tross 
for at artikkelserien enna ligger over 
30 ar tilbake i tiden. Grunnen herfor 
kjenner nok leserne, bladet kommer 
ikke Ienger ut - iallfall i sin na
vrerende form. 

Trykking av artiklene pabegyntes 
for 13 ar siden og var basert pa major 
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E. Hartmanns ikke offentliggjorte 
a rbeid om A /S R anheim Papi1·fabTi ks 
hi.stoTie til 1951, hvori undertegnede 
bare ha r gjort mindre endringer. 

Serien fulgte na turlig etter mine 
a rtikler FTa R anheim i eldTe tideT, 
hvis forstudier og utarbeidelse gav 
meg m egen adspredelse og glede. Det 
er m ed et visst vemod jeg ser tids
skriftet nu gar inn, et foretagende 
som disponenten i det f0rste nummer , 
h0sten 1956, bl. a. introduserte sale
des: «Vi h aper a t bla det rna bli et 
band som binder oss a ile nre rmere 
sammen , at det vii fremme det fell es
skap som rna til for at a ile gode 
krefter ska l dra samme vei og m ot 
det store m a l : At R a nheim Papir
fa brik rna bli den a rbeidsplass vi a ile 
0nsker, hvor vi f a r utfolde va re evner 
og va r arbeidslyst til beste for oss 
selv, for vare hjem, vart lille R a n
heimssamfunn og for vart la nd. » 

Bidragsytere h a r nesten ba re vrert 
bedriftens a nsatte. Ka nskje mange 
syntes a t de samme penner gikk vel 
ofte ig jen, selv har jeg neppe fors0mt 

a sende bidrag til et eneste nummer. 
Med Ranheim P apirfa brik som et 

ledd i et st0rre konsern, er det rimelig 
a t ledelsen n a finner andre veier for 
informa sjonen . 

N ar bladet na omredigeres, firmer 
og endrer form, finner jeg det n a tur
lig med en spesiell hyldest til var ut
merkede redakt0r g jennom disse 17 
a r, Brynjulf Moksnes, som har reren 
av a ha fatt ut h vert eneste nummer, 
og som ha r sa tt sitt preg pa det. 
Ranheims-Nytt har vrert Moksnes' 
kj reledegge, han ha r ofret mye tid pa 
det, og hvem a v leserne ha r ikke m0tt 
ha m syklende til og fra Trondheim 
til konfera nser m ed forl egger og tryk
keri om overskrifter, sats, klis jeer og 
annen «lay-out». 

Hans oppfinnsomhet m ed a skaffe 
va rierende stoff ha r vrert stor, og 
ma nge varme tanker fra leserne gar 
til r eda kt0r Moksnes, som forhapent
lig ikke legger ned pennen for godt, 
men finner andre media a boltre seg i. 

Charlottelund, oktober 1973 
Th. Ove1·wien 

Omlegging al' btdriGtsbladtl 
Et ledd i informasjonst jenesten 

Det er na kjent a t dette nummer a v 
Ranheims-Nytt er det siste som kom
mer ut i sin navrerende form. Noen 
vii vel f0le dette sart og m ene at vi 
mister noe i vart stedlige mi!j0. En 
nrermere redegj0re!se om bakgrunnen 
for forandringen og hva vi k a n vente 
oss fremover er vel derfor pa s in 
plass. 

Vi mener va re a nsatte har krav pa 
en best mulig informasjon om be
driften, slik a t man i st0rst mulig 
grad er orientert om h va som skjer 
og hva som vii komme til a skje 
fremover. Dette er en n0dvendig 
plattform for a kunne pra ktisere sam
arbeid. Va rt navrerende bla d vi! neppe 
strekke til i fremtiden for a kunne 
dekke disse infor m asjonsbehov. Der 
til kommer det ut for s jeldent, med 
bare 4 nummer i a ret . Likesa sendes 
bladet ut til eksterne konta kter , slik 
at vi har Iagt et visst ba nd pa oss om 
hva vi skulle ta med av stoff. 
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Samtidig m ed a t forannevnte tan
k er er grodd fram, er vi blitt et stort 
konsern. Dermed har det vrert natur
lig a a rbeide med hvorledes vi burde 
koordinere og bygge opp informa 
s jonstjenesten for a dekke a ile Iedd i 
konsernet. 

I de r etningslinjer som er trukket 
opp for konsernets informasjonsvirk
somhet er informasjon til egne an 
satte g itt f0rste prioritet. 

Som et viktig ledd i dette arbeidet 
kommer informasjonsorganene som 
na etableres. 

Det vi! bli utgitt et konsernblad 
som f a r navnet «Norske Skog». Kon
sernbla det vii ga til a ile a nsatte i kon
sernet, og vii ogsa bli sendt til vare 
pensjonister. Bladet vii komme ut 4 
ganger a rlig m ed f0rste nummer alle
rede i desember m an ed dette a r . 

I tillegg vi! det for hver divisjon i 
konsernet bli utgitt et divisjonsblad. 
Forel0pig vii dette vrere «Spon-Nytt» 



for divisjon Sponpla ter, «NT-Nytt» 
for divis jon Nordenfjelsk e Trefored
ling, og «R a nheims-Nytt » for vil.r 
egen divisjon. Disse divisjonsbla dene 
vil vrere enklere organer som forut
settes A kunne gi rask informasjon 
av srerlig inter esse for de ansatte i de 
enkelte divisjoner. 

«R a nheims-Nytt» i s in nye form vii 
sil.ledes komme ut fra Arsskiftet og 
vii kun gil. til vil.re egne a nsatte. Bla
dets endelige utseende er ikke h elt 
kla r lagt ennil., men det vii bli s tilig, 
enkelt, og vii komme ut sA ofte vi har 
behov for det uten faste utg ivelses-

da t oer . Det vii ogsil. kunne variere 
tykkelse. 

Vi vii fortsatt h a behov for en r e
daksjonskomite som bAde skal m ate 
konsernbla det m ed R a nheims-stoff 
og ha kontakter m ed vil.re r espektive 
avdeling er for dr iften a v vil.rt divi
sjonsblad. 

Dermed h il.per vi at savnet av vil.rt 
gamle «R anheims-Nytt» k an erst attes 
av vftr nye form for internt informa
s jonsbla d, samtidig som vi i tillegg 
vii fa en bredere innsikt i h ele kon
::;:)rnets virksomhet g jennom «Norsk e 
Sk og ». 

K. H . 

Effektivisering av vaktholdet 
Bedrift og fagforening har vedtatt 

et forslag til effektivisering av vakt
holdet ved bedriften , og de forskjel
lige tilta k settes n il. suksessivt i verk. 
Endringene vii etterhvert berere a ile 
a nsa tte og ledelsen i a ile a vdelinger 
sa vel som m a nnskapene i portvakten . 

Bakgrunnen for endringene er at 
vi ha r et ganske stort bedriftsomril.de 
uten inng jerdinger . 0nskene om bedre 
kontroll m ed uvedkommende og av
!Asing av bygningen e er blitt sterkere 
etter hvert som plagene m ed hrerverk 
og tyverier ha r tilta tt i de senere Ar. 

Effektiviseringstilta k ene sk a l n il. 
gjennomf0res slik: 

Avlasing av bygninger og porter. 

For aile ytterd0rer i bedriftens byg
ninger og porter p il. bedriftens omra
der opprettes et n0kkelsystem h vor 
hovedn0kler gAr til a ile las. A vdelings
ledelsen i den enkelte avdeling sk a l 
ha n0kler til egen avdeling. Hoved
n0kler blir utlevert til vakten, bered
skapsinstansene og en del n 0kkelper
sonell. 

Den enkelt e a vdelingsledelse simi 
ha a nsva ret for A lAse a ile ytterd0rer 
til egen a vdeling ved arbeidstidens 
slutt. 

A n·ondering 

Det er uta rbeidet en egen frem
driftspla n for inng jerding a v bedrif
t ens omril.der , slik at noe blir et a b
lert hvert Ar . Over en 3-Arsperiode 
regner vi m ed A ha g jennomf0rt 
en fullstendig a rrondering m ed n y 
vaktstue mot E6 og fjernstyrte og 
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f jernovervil.kede porter. F 0rste trinn 
i dette arbeidet er g jennomf0rt med 
stenging av gjennomkj0ringen pft 
veien fra E6 til jernba nebrua ved 
R a nheimsveien. 

Portv a lcten 

Born ved hovedporten blir a nskaf
fet. Portvaktens kontroll m ed inn- og 
utpassering blir betydelig skjerpet. 
Likesil. blir vaktens mange 0vrige 
gj0remil.! effektivisert, noe som det 
imidlertid blir for omfattende a kom
m e inn pa i denne orientering. 

Forha ndlinger pil.gar om endringer 
av vaktenes a rbeids t id til helkontinu
erlig vakthold. 

Gen er el t 

Det er utarbeidet en instruksmappe 
som omfatter a ile endr inger i vakt
holdet og hvilke g j0rem a l vaktene og 
avdelingsledelsen vii fa . Disse map
pene vii bli lagt ut p il. a ile spiserom 
og i a ile avdelinger , og vi ber om a t 
a ile ansa tte g j0r seg kjent m ed inn
holdet. 

I a ile fall inntil a rronderingen er 
g jennomf0rt trenger vi hver enkelt 
ansatts hjelp. Det mil. vrere en plikt 
for oss a ile a t vi g j0r oss kjent med 
hvorda n det samlede vakthold er lagt 
opp, og at vi a ile bestemt viser barn, 
ungdomm er og ukjente bort fra va r e 
omrader. Til slutt ber vi deg huske at 
vaktene ikke a lltid kan k jenne a ile 
a nsatte. Dermed kan ogsil. du bli stop
pet for k ontroll. - Sa marbeid m ed 
vaktene! 

K . H . 



VALG AV BEDRIFTSFORSAMLING 

StemmestyTet (undeT jTa v .) : W. Knutsen, P. MyhTe, 0. Paulsen, A. R eitan 
og 0. TTostentd. - A. Olsen avgiT sin sternme. 

Sammen med de 0vrige divisjoner i 
Norske Skogindustrier A /S har vi 
ogsa her pa R anheim holdt valg til 
konsernets bedriftsforsamling. Det 
skjedde fredag 14. september 1973. 
Spiserommet i mek. verksted var for 
anledningen g jort om til stemmelo
kale, og hvor a lt foregikk i seri0se og 
skikkelige former med manntalls
lister, trykte stemmesedler , stemme
urner og det hele. For a dekke opp 
best mulig ble det ogsa a rrangert av
stemning ute i b0lgepapp- og sekke
avdeling. 
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Stemmeurnene var spesiallaget for 
a nledningen , utstyrt med blatt mage
bette helt rundt og med trykk: P eder. 
For uinnvidde: Velvillig PR for stem
mestyrets og fagforeningens formann 
Peder Myhre. Det h ele designert og 
produsert av folkene ute i b0lgepap
pen. 

Siden vart valg foregikk bare fire 
dager etter vart stortingsvalg, var det 
naturlig at flere spurte om Anders 
L ange hadde stilt liste. Det hadde 
han na ikke, - og om det skulle vise 
seg at vi i var bedriftsforsamling 



skulle ha behov for en herre med slike 
fritt-talende egenskaper fAr nA tiden 
vise. 

Umiddelbart etter siste avgitte 
stemme og etter stengetid ble sA opp
tellingen foretatt. For arbeidernes 
g ruppe ble denne ganske spennende 
ved at to av de foreslAtte kandidater, 
L a rs Bekken og Arvid Wreraas fulgte 
hverandre til d0ren med h enholdsvis 
248 og 243 stemmer. Gjentatte kon
trollopptellinger endret h eldigvis ikke 
dette lykkelige faktL!m. Asbj0rn Jo
hansen fikk som 3. mann 139 stern
mer. 

A v de 0vrige som sto pA valg fra 
oss fikk Aksel Berge i sin gruppe 33 
stemmer. H ::.n fikk ogsA 7 stemmer 
pA Fiborgtangen og 1 i N a msos, til
sammen 11, og er valgt inn som med
lem i bedriftsforsamlingen. Som 3. 
mann fra Ranheim fikk Steina r Flat
mo i sin gruppe 53 stemmer. 

For ordens skyld hitsettes den full
stendige liste over de a nsattes repre
sentanter med varamenn til konser
nets bedriftsforsamling: 

R epresentanter: 
Ola G. Tromsda l, Skogn 
Lars Bekken, Ranheim 
Bj0rn Berntsen, Namsskoga n 
Arne Th. Dahl, Kvam 
Kolbj0rn J . Haugen, Orkanger 

Dette er a ltsA siste gang Ranheims
Nytt k ommer ut i sin nAvrerende 
form. Andre vil pA annet sted i dette 
nummer fortelle hvorfor og hva som 
vil komme i stedet. 

I og for seg er det selvf0lgelig 
ingen stor sak at vArt blad, slik vi har 
lrert A kjenne det i vel 17 Ar det har 
utkommet, vil forsvinne. Men som et 
eksperiment vil vi g j0re denne sak !itt 
st0rre. Om ikke for a nnet sA for A gi 
vArt husorgan noen ekstra evskjeds
linjer. Det har gjennom a lle disse Ar 
blitt en a nselig bunke blad. Og ved et 
hastig g jennomsyn en regnvrerskveld 
kan en lett gj0re seg opp forskjellige 
tanker. 

R anheims-Nytt har aldri inneholdt 
byrAstoff eller annet stoff laget av 
andre. Omtrent hvert eneste ord er 
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Bjarne Sundby, Skarnes 
Sig urd Bmndmo, Namsos 
Aksel Berge, Ranheim 
Steinar Fla tmo, Ranheim 
Karstein Hanssen, Skogn 

V a1·arepresentanter: 
Nils ArnegArd, Skogn 
Arvid Wreraas, Ranheim 
Jenner Heggstad, Namsskogan 
Ole J . L0vdal, R0ros 
Magnar Monsen, Orka nger 
Tage NedgArd, VAler 
Johannes Sellreg, Namsos 
Olaf Bruvik, Skogn 
Oddbj0rn Tro0yen, Skogn 
Jon 0. Bakk en , R0ros 

Bedriftsforsamlingen har ogsA ruk
ket A holde sitt f0rste og konstituer
ende m0te. Det skjedde den 29. okto
ber inne pA Levanger. Men den ut
sendte protokoll etter m0tet synes vi 
er i tynneste laget. Det rnA gA an A 
fa vite !itt om hva de enkelte sa, med 
hvilke argumenter de begrunnet sitt 
standpunkt osv. 

Til s lutt vil vi 0nske representan
tene til lykke m ed jobben og at ord
ningen med bedriftsforsamling vil bli 
til gagn og fordel for aile ansatte, for 
den enkelte bedrift og for konsernet. 

aw 

spesia lskrevet for bedriftens ansatte 
og dens h elt nrermeste og lokale om
givelser. Framtidige granskere av 
vArt lokalmi!j0 vil i bladet finne stoff 
og kilder i verdifull grad. Bunken 
med Ranheims-Nytt vil i en sum re
presentere et betydelig stykke lokal 
kulturhistorie. 

Ut fra denne synsvinkel er det 
fristende A gjore seg f0!gende reflek
s joner: I 1950- og forst pA 60-Arene 
la vi i dette la ndet ned hundrevis av 
smA grendeskoler. Moderne menne
sker og folk m ed «drive» fant ut at de 
ikke var effektive nok. Ungene ble 
stablet i buss og kjort bAde 5 og 10 
m il til n rermeste sentra lskole, hvor de 
s ikkert lrerte bAde regning og gram
matikk godt nok. Men grenda som 
sAdan tapte noe vesentlig - en verdi-



full besta nddel og incita ment til dens 
kulturelle milj0. 

Ra nheims-Nytt i s in n il.vrerende 
form er p il. sitt omril.de heller ikkc 
effektivt nok. Det nye organ vi! s ik
k ert bli bedre innen dette felt . Men 
noe spesielt vesentlig vi! a ll ik evel 
komme bort. 

Som a ile vet er det Brynjulf Moks
nes som ha r vrer t bla dets r edakt0r 
fra sta rten a v og til i dag. H a n var 
den gang «va nlig» a rbeider, og bla det 
er det en este bedriftsorgan i landet 
som ha r ha tt en a rbeider til r eda kt0r. 

For B. - som ha r vrert ha ns m erke 
i bla det s spa lter - ha r nok bladet og 
r edigeringen av stoffet vrert viktige 

og vesentlige deler av hans fritidsbe
skjeft igelse. Litt vemodig va r det p il. 
sist e m 0t e i r edak sjonskomiteen il. 
vrere vitn e til ha ns medvirk en for bla 
dets innstilling, a t trykkeriet m Atte 
va :-::: t '!s , 1>-.-or m a n skulle g j0re a v 
bladP-t ~ :n J-.; \. osv. Det va r s ikkert det 
m insc tr i.'> elige r edak s jonsm0te som 
Mok snes ,.,< c1dc vrert m ed p il., p il. tross 
av t ak lt o;s ar:erkjennende ord. H er 
ved g is o;;sa pa dette st ed t a kk og ros 
for god " utbrt redakt0rjobb i over 
17 il.r . 

Navnet R a nheims-Nytt vi! !eve 
videre i det nye organ som kommer . 
H vorda n det vi! bli f ar vi sa vente og 
se pil.. aw 

Strandbugg eller pensjonrere utskeielser 
Under et lettere innfa ll, eller k an

skje va r det a nfa ll av optimisme, fa nt 
to pensjonist er , dvs. fhv. ansatte ved 
fhv. Ra nheim P apirfa brik, pil. a t a seg 
en tur til Fiborg ta ngen i Skogn . Etter 
il. ha konta ktet de r ette k a na ler var 
sak en m ed l0yve i orden. Vi m il. inn
r0mme a t det gikk forba usende let t 
med innreisetilla t else og lignende for
m a litet er . 

Vi valgte NSB som reisem il.t e. Av 
minst to grunner . 

1. Det va r den eneste m il.ten A fA 
ba rnebillett p il.. 

2. Vi h a r ingen bil. Vi 0nsk er ikke 
A h a det he ller . 

Men det skulle vise seg at den r eise
m At en vi ha dde valg t ikke va r sil. 
enkel som vi trodde. Tog ruten som vi 
va r uts t yrt med, vist e seg A vrere den 
r en e tippekupongen. At ikke a ile tog 
stoppet p i\. R anheim visste vi. Det 
mAtte omlastning p il. Stj0rda l til. Men 
det var noen t egn vi h adde oversett. 
Disse t egn bet ydde a t ikke a ile tog 
stoppet p i\. Skogn heller . I beste fa ll 
stoppet toget ba r e p il. s0ndag, og da 
bare for p il.stig ning. Etter som vi va r 
avhopper e h a dde det ikke vrert noen 
vits a vente ti l s0ndag heller. Det va r 
nettopp pa dette punkt vi bommet 

· tota lt. Vi tok lokaltoget til Stj0rdal, 
hvor omlastningen skulle skje. I lyk
k elig uvitenhet g ikk vi ombord i f0r
ste fjerntog. Og det stoppet ikke f0r 
i Levanger . N il. va r gode r a d dyre. 

S\~OGN 
\ ' \ """..... 0 \ ..... 



Skulle vi vente pa sydgaende tog? 
Nei, det turde vi ikke. Sett a t dette 
toget ikke stoppet f0r Stj0rdal. Vi 
kunne med andre ord risikere a bli 
med i evigvarende pendeltrafikk m el
lorn Stj0rdal og Levanger. Og vi som 
var i tidsn0d! Vi har visst i f arten 
g lemt a fortelle a t fagforeningsfor
mannen ogsa var i f0lge m ed oss -
eller kanskje det var vi som va r i 
f0lge med ham. N ok om det. Men h an 
skulle delta i et viktig m 0te pa Fi
borgtangen presis kl. 10.00. 

Vi var et oyeblikk inne pa tanken 
om a bruke apostlenes hester, m en 
fant fort ut at dagsformen ikke tilsa 
det. Vi foretok derfor en hurtig men
ingsmaling, og denne resulterte i at 
a lternativet drosje fikk kvalifisert 
flertall. Det viste seg imidlertid a t vi 
var a nkommet midt i frokostp a usen 
til samtlige drosjesjaf0rer i L evanger, 
og nar det i tillegg var en innlagt 
mykepause, skj0nner nok a ile a t pro
blemet var bade til a t a og f0le pa. 
Men alt ordnet seg til slutt. Presis 
kl. 9.59 sto vi ved informasjonsdisken 
til Nordenfjelske Treforedling. Hva 
for en divisjon de spiller i ha r vi dess
verre glemt. Men f agfor eningsman
nen fikk ga til sitt m0te, og vi ble 
Ievert i de r ette hender. 

Vi har med vilje ikke brukt navn i 
dette dokument. Vi m ener da person
navn. Navn er nemlig var svak e side. 
Vi husker snart bare Ola og P er , og 
vi k a n da umulig kalle en fyr for Ola 
eller Per n a r h an k a nskje heter det 
motsatte. Eller at det viser seg ved 
nrermere gransking at det ikke er en 

fyr, men kvinnfolk. Dette til orien
t ering. 

Omvisningen i fabrikken tok til i 
mek a nisk. Det var her en av oss kom 
med en bemerkning om a t han f0lte 
seg h ensatt til midt i bibelhistorien 
med Moses og Aron, J akob og E sau 
og a ile de andre kjendisene fra en 
svunnen t id. Ved n rermere etter syn 
vist e det seg a vrere forhenvrerende 
ba rsk e r a nheimsfjes bak hvert et 
skjegg. J a, s lik er det. Bak hvert et 
skjegg lurer smilet. 

Vi vii ikke ga til noen deta ljert be
skrivelse av det vi fikk se, men a t det 
va r avanserte g reier kunne selv vi 
forsta. Fjernstyring sa ut til a vrere 
i skuddet. 

Var omviser tok oss til s lutt med 
h eim til sin privatbolig h vor vi henga 
oss til bordets g leder. 

Vi rna tilst a a t vi «vart djupt sara 
og vonbroten » over NSB's tippeser
vice nar det g ja ldt a nl0p og stopp ved 
et a t ens stasjoner. Disse stasjonsbyg
ningene i Nord-Tr0ndelag er sa flotte 
a se til at bare disse ha dde vrert en 
stopp verd. For a vrere pa den sikre 
side nar det g ja ldt heimreisen, hel
gardert e vi. Vi fant det tryggest a 
dra til L evanger for a st a rte h eim
reisen derfra. Vi kunne umulig t enke 
oss a sta pa Skogn stasjon a mape 
m ens toget raste forbi uten a ense oss. 

J a, slik k a n det ga nar pensjonister 
er pa re isefot. Vi vet ikke om vi skal 
si at denne turen ble heimesiger eller 
bortesiger. Heist tror vi det ble uav
gjort. 

VERNEARBEID 
I tredje kvartal var vi ogsa forska 

net for sakalte st0rre ulykker . Sta ti
stikken viser 15 skader. Dette er en 
mindre enn i annet kva rta l. Men fra 
vrersdager pa grunn av skader er 136 
mot 74 i a nnet kva rta l. 

I sommerhalvaret har vi fatt opp
pusset og malt en del garderober og 
spiserom, og vi h aper det blir satt 
pris pa dette, og at det ikke blir til
griset og 0delagt ved skj0desl0shet. 

Husk: Orden og renhold skaper 
trivsel. 
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Det henstilles til a ile som ferdes og 
arbeider der hvor det er h0yt st0y
niva, om a bruke h0rselvern. St0y er 
en belastning som kommer i t illegg 
til det m anuelle arbeid. Dette tilleg
get k a n ikke males, men a t denne 
belastningen har stor betydning for 
trivselen er hevet over enhver tvil. 
Det er na utdelt pa hundrevis a v 0re
klokker, men det er ikke mange som 
bruker dem. Hvorfor t a den sja nsen 
a ikke bruke 0revern nar dette k a n
skje k a n forhindre d0vhet resten av 
livet. 

K. S. 



BUD ENE 

T eTje Dullt~m ( t i l venstTe) og K etil Spachmo 

Ingen som ferdes rundt i fabrikken 
kan unnga a m ete budene pa deres 
daglige rundturer . De er to f ast a n
satte i denne gruppa. Det er det sa
k a lte interne bud, T erje Dullum, som 
gar «innaskj rers» m ed post og beskje
der , og det er Ketil Spachmo, som 
m ed sin trehjulede lettvekter tra ler 
«uta skjrers». Det er posthuset , m elk
leverande rer osv. 

- Du, T erje, er vel innfedt ran
h eimsbygg? 

- J a , det er s ikkert. Vi er i dag tre 
generasjoner som a rbeider pa fa br ik
k en , sier ha n m ed stolthet i st emmen. 
Dette var a lminnelig for noen a r til
bak e, m en i dag er det en sjeldenhet. 

- Jobben din, Terje, er du vel opp
m erksom pa er en m eget viktig stil
ling ? 

- J a, direkteren k an t il ned vrer e 
borte en dag, men er jeg borte gar det 
h ele i st a, sier h a n med et g lis. 
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- Du t ilba k elegger a dskillige hun
dre m et er pa dine turer , sa kondisjo
nen er vel god ? 

- J eg ha r tre fast e r under i fa brik
k en daglig , og sa kommer ekspress 
og lynek spress i tillegg. Kondisjonen 
og pusten er god. Reyker g jer jeg 
heller ikke, sa det er t opptrim. Driver 
ha ndba ll pa bedriften og fotball i 
idrettslaget. 

- Det er a ltsa ingen fritidsproble
m er? 

- N ei, blir det tid til overs, k a n vi 
t a en pra t pa k af een , og sa ha r vi 
kinoen om torsdagen e. 

- Fra mtidspla ner ? 
- R a per a komme m eg inn i pro-

duksjonen , - Sekken eller Belgen. 
Ser ut til a vrere jobb jeg k a n like 
der, - og sa er det der vi h a r sjar
m en , sier Terje, som ha r et smil og 
et muntert ord til a ile pa sine r und
turer . 



K etil Spachmo bor p il. Hundha m
m er en, men sta mmer egentlig fra 
Rissa.. H a n sier a t innslaget m ed ch 
i na vnet ble til for m an ge il.r siden for 
il. unngil. forvekslinger m ellom navne
bmdre. En bruker k og den a ndre ch 
i Spa kmo. 

- Du er a ltsil. det ek st erne bud ? 
- Ja, jeg besok er posthuset - post 

ut og post inn - jernbanestasjon osv. 
- Sykkelen liker du godt ? 
- Den er i utmerket stand n il.. 
- Fin jobb ? 
- Jeg liker jobben godt. Mine sje-

fer er Dyblie og P a ulsen. Arbeids
opplegget h a r jeg fors0kt il. g j0r e s il. 

Det ha r i fler e il.r vrer t on sk elig 
m ed sm il.hytter p il. feriestedet Sa ltoya. 
Sa lt0yakomiteen h a r f il.tt i oppdrag 
a v fagforeningsstyret a uta rbeide en 
hyttepla n. Komiteens fo r mann, Arne 
Brekke, og Knut Wikda hl ordner n a 
m ed dette. 

30. september ble det holdt et m ot e 
i Stjorda l m ed kommunens byggesjef 
hvor sak en ble fremlagt. Vi fikk a ile 
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praktisk og effektivt som mulig uten 
hjelp fra rasj.avdelingen . 

- Fritidsproblem er ? 
- Fritidspdoblem er ? - N ei, jeg er 

veldig motorinteressert . J eg har hittil 
ha tt fern motorsykler, og n il.r jeg blir 
18 il.r ha r jeg f il.tt lov p il. min fa r s 
gamle bil. 

- Fremtidige pla ner ? 
- H a r lyst til il. bli elektriker , 

dromm en er skipselektriker. Men n il. 
m il. jeg f il. s t a rt p il. trehjulingen , sier 
Spachmo og setter hjelmen p il. pla ss 
og tril.r inn clutchen . 

B. 

· ~ 

£•• 

informasjon er som trengtes, og ut fra 
dette ble hyttepla nen uta rbeidet. Ko
miteen ha r fil. t t t eknisk hjelp a v be
driften i dette va nsk elige a rbeid. Ing. 
L . H elgeton ha r foret a tt oppma ling 
og k a rtlegging m ed Brekke og Wik
dahl som hjelpere. H ytten e sk a l f or st 
og f rem st sk affe st edet fler e og m er 
tidsmessige forlegningsmulighet er og 
hvor fa milien k a n vrer e mer selv-
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stendige enn de er i dag. Planen er a 
bygge 14 campinghytter i l0pet av 10 
ar. Hyttene er ment a skulle vrere a v 
standard t ype «Stra ndbu», 20 kvm, 
m ed stue, soverom og terrasse. Vann 
og kloa kk b lir ikke innlagt. D et blir 
a nskaffet t0rrklosetter. 

Leserne far na i R a nheims-Nytt en 
liten orientering om situasjons- og 
disposis jonspla n inntegnet pa k a rtet 
over Salt0ya , samt en skisse over 
hyttetypen «Strandbu». 

Det understrekes a t hyttene ikke 
vii bemr e dyrk et jord. Den er med 
tiden tenkt nyttet bl hagekoloni for 
bedriftens a n satte. 

For Sa lt0ykomiteen 
A 1·n e B Telclce 

formann 

BEDRIFTSIDRETT 
BEDRIFTSMESTERSKAPET 
I SKOTTHYLL 1973 

De fern beste ble: 
1. Armand Solem 
2. Tore Rustad 
3. Ole Blekka n 
4. Alf Darell 
5. Willy R 0nning 

FOTBALLSESONGEN 1973 

650 p 
610 p 
580 p 
470 p 
450 p 

R anheim Kraft var i a r for f0rste 
gang med i 7-ma nns fotballc upen og 
presterte a ga helt til topps. 

Vi g ratulerer f0l gende med cup
m estersk a pet: 

A gna r Olsen, Karl D a hl, Guttorm 
H elgeton, Ingvar Undhjem, Ivar Ga
brielsen , Gudmund Haavi, Roy Eggen , 
Roa r D a hl. 

Vi synes det er riktig a vise hvor 
elegant cupmesterska pet ble ha lt i 
land ved a vise til resulta t ene. 
1. runde: 

E.verket- R anheim 0- 9 
2. runde 

W a lk-over 
3. runde 

R a nheim- NTH 4- 2 
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4 runde 
R a nheim- A lbert 

Fina le: 
4- 0 

R anheim- NidarfErbe 7- 3 

I bedriftsserien i fotball ha dde vi 
ogsa i ar m ed to lag. Begge lag har 
g jort en god innsats i den knivskarpe 
konkurransen som etter hvert har 
g jort seg g jeldende i bedriftsidretten. 
Inter essen for kampene er den a ller 
beste, m en en kunne godt tenke seg 
bedre oppm0te pa treningskveldene. 

Slutta bellen for vart 1.-lag: 
2. divis.ion avd. A 

NFDS 12 10 0 2 28- 3 20 
Bra nnkorp. 12 8 2 2 30- 9 18 
Fjella nger I 12 8 1 3 30- 18 17 
RIF 12 8 1 3 23-15 17 
Drosjene I 12 7 2 3 27- 10 16 
R a nheim I 12 5 3 4 20-11 13 
Fjeldseth 12 4 4 4 17- 18 12 
Setsaas 12 4 2 6 16- 18 10 
Br. S0rum 12 4 1 7 12-17 9 
Adr.avisen 12 4 0 8 17-34 8 
T eleverket 12 3 1 8 7- 18 7 
Prinsen 12 3 0 9 8- 46 6 
R eitg jerdet 12 1 1 10 8- 26 3 

Autopark trukket 



Slutta bellen for va rt 2. lag: 
;, . divisjon avd. A 

St. Nmt. sk . 12 9 2 1 45- 14 20 
Spa r e-Da ta 12 8 1 3 31- 14 17 
Skibsk a m . 12 7 3 2 28-13 17 
Kaalund 12 7 1 4 39- 14 15 
F en gslet 12 7 1 4 24- 19 15 
Ska ttesp. 12 5 4 3 22- 22 14 
Sundt 12 4 5 3 19- 17 13 
Ra nheim II 12 4 5 3 19- 17 13 
TNS/LM 12 5 0 7 24- 25 10 
Bilcentrum 12 4 1 7 17- 24 9 
Ringkj0b 12 4 1 7 18- 43 7 
TMV II 12 2 1 9 12- 48 5 
0MV 12 1 0 11 7-34 2 

Klevediesel trukket . 

Foreningslivet 
R a nheim P a pirfa brikk gar na inn i 

sitt 90 a r , og direkt0r Over wien ha r 
i R a nheims-Nytt's spa lter gjennom 
ma nge a r p a en g r ei, lett forst aelig 
og ut m erket m a t e g itt oss et innblikk 
i bedriften s histiorie h elt fra start en 
i 1884. 

I kj0lvannet a v en sa stor bedrift 
f0lger a dskillig forening sliv, og det 
k a n vrer e a v inter esse a vite !itt m er 
om de st0rst e a v disse foreningene. 

Bade direkte og indirekte h a r be
driften bet ydd m eget for disse foren
inger , og betydning for st edets milj0 
og a tmosfrer e ha r nok a ile forenin
gene en stor del a v rer en for. 

Ranheim Sanitetsforening 
R anheim Sa nitet sforening er stiftet 

12. oktober 1910, m en den sp ede be
gynnelse for sanitetsa rbeidet p a R an
heim ga r helt tilbak e til 1880-a r ene, 
og som de a ndre store foreninger p a 
st edet ha r ogsa sa nitetsforeningen en 
mer tilkny tning til R a nheim P apir
fabrikk. 

Det er vel ingen forening som h a r 
g jort sa m ye godt for st edets befolk
ning g jennom disse 63 a r ene, (ja, vi 
k a n godt s i 90 a r ene) som disse flinke 
sa nitetsdam en e som kla r er a ska ffe 
midler til a lle sine foretak , bl. a . m ed 
god st 0tte av bedriften . 

Foreningens virkefelt er s tort, og 
jeg n evner: 
Velferdsstua i hjemmet for eldre like 
ved kirken, hvor det er tilstelninger 
for a ile eldre hver tirsdag m ed k a ffe 
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HANDBALL 

H a ndba llsesongen er sta rtet igjen 
og R a nheim Kra ft h a r i a r to lag i 
serien - et i 3. og et i 4. divisjon. 

H a ndba llen h a r de siste a r ene lidd 
under stor m a ngel p a spiller e, m en 
na ser det lyser e ut, og det er m a nge 
som h a r fa tt 0ynen e opp for a t det 
er moro a spille h a ndba ll, og nar det 
na ogsa er godt oppm0te p a trenings
kveldene, er det nok ikke len ge f0r 
det gir seg uts la g p a ba nen. 

Vi trener fortsa tt i R anheim skoles 
gymnastikksal onsdager fra kl. 20.15 
til kl. 21.45 . 

K . L er vik 

0 pa Ranheim 
og va fl er og underholdning av ymse 
slag. Gra tis fotpleie og billig h a rpleie, 
husmorkontroll, barnekontroll, kort
b0lge og a nnen hjelp, og dette fore
gar pa bedriftslegekontoret som be
driften h a r i samme bygning som 
m ek. verksted. 

En fa st a nsatt sykepleier pa ha lv
dagsjobb, som gj0r en utmerket jobb 
sammen m ed s0ster R agnhild, som er 
fast a nsatt ved bedriftslegekontoret . 

A lle pa R a nheim er disse flinke 
sa nitetsda m ene en stor t akk skyldig 
for deres utmerkede a rbeid for syke 
og gamle pa st edet , og vi 0nsk er dem 
lykke til fremover og h aper stedets 
befolkning st0tter fullt opp om der es 
a rbeid. 

N a vrer ende forma nn er fru Emmy 
Olsson. 

Losje Sagatun IOGT - Barnelosje 
Levsprett og Klubben Fuskeren 

Losje Sagatun er stiftet 26. novem
ber 1898 og ha r eget loka le p a H a ns
bakken . 

Denne 75-a ringen h a r betydd mye 
for stedet m ed sitt a rbeid for edrue
lighet, og ikke ba r e det , m en ogsa 
m a nge andre a ktivitet er som kurs
virksomhet, leseringer, turn og ikke 
minst den dra m atiske klubben «Fus
k e ren», som i m a nge a r h a r vrert til 
stor g lede for befolknin gen p a Ran
h eim og tilst0tende bygder . Vi husker 
m ed g lede de m a nge gode r evyer 
ba de f 0r og etter siste krig. Ma nge 



av de beste revyvisene har st~tt 
Ranheims-Nytt. 0verste templar 
dag er \Vilgodt Lundquist. 

Barnelosje L0vsprett er stiftet 23. 
april 1893. 

Dette er vel den eldste forening p~ 
Ranheim som har vrert i virksomhet 
hele tiden i 80 ~r, og de a ller flest e 
barna p~ Ranheim har vrert m ed i 
barnelos jen i kortere eller lengre tid. 

En barnelosje med godt milj0 og 
tradisjoner som ha r betydd meget for 
barna p~ Ranheim. Et livskraftig 
barn p~ 80 ~r. 

Leder for ba rnelosjen i dag er Ebba 
Moksnes. 

Ranheim ldrettslag 
Idrettslaget er stiftet 17. f ebruar 

1901, og konstituerende genera lfor
samling ble holdt p~ T0mmersletta i 
fri luft, og Olaf H. La rsen ble lagets 
f0rste formann. 
G~mnastikk , turn, skiidrett og 

skytmg var p~ programmet den f0r
ste tiden, men etter hvert kom fri
idrett med. 

Etter en d0dperiode under f0rste 
verdenskrig ble laget rekonstruert i 
1919 m ed Ole S. Barstad som for
mann, og 0vrige styremedlemmer ble 
Georg K. Knutsen, SvetTe Andersson 
Anton L arsen og H elge Guldberg. ' 

I 1920 begynte laget byggingen av 
Vottakollen, og sp0rsm~Iet om bane 
trengte p~ med full kraft, for n~ kom 
fotballen og friidretten for fullt. 

Penger var det lite av, men dug
nadsarbeid var den gang fritidssysler 
som virkelig forslo , og ga store resul
tater. 

Bedriftsledelsen m ed dir. Thorry 
Kirer i spissen, som selv var en god 
idrettsmann, forsto idrettens store 
betydning for milj0 og h else, og vi 
fikk Sannan til opparbeidelse av v~r 
f0rste grusbane, og den er n~ blitt til 
to gressba ner. 

Ranheim Idrettslag har gjennom 
disse 73 ~r fostret mange gode idretts
jenter og -gutter og arrangert mange 
store stevner i forskjellige idretts
grener. 

Det g~r opp og ned her i livet, og 
det har det ogs~ gjort i Ranheim 
Idrettslag. Mellom 1920 og 1940 hadde 
skiene en gla nsperiode med stor til
slutning og gode !0per e, som var 
blant de fremste i Tmndelag. 
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Fra 1945 og utover 50 -~ra var det 
fotballens glanstid, hvor laget i to 
perioder va r m ed i 1. divisjon og va r 
et av Tmndelags absolutt beste fot
ba llag. 

Laget har betydd svrert mye for 
stedet og dets ungdom, og det er en 
frisk og sprek 73-~ring som h a r 
ma nge jern i ilden. 

Lagets n~vrerende forma nn er Atle 
Da rell. Laget har ca. 600 m edlemmer. 

Ranheim Arbeidsmannsforening 

A llerede i begynnelsen av 1890-~ra 
ha dde arbeidsstokken stabilisert seg 
og ble diskutert i R a nheim Arbeider
samfunn, som bl. a. byg de det gamle 
Folkets Hus. 

Tanken ble realisert 23. a pril 1901 
og navnet ble R anheim Arbeids
m a nnsforening (fagforeningen) . For
eningens f0rste fo r mann ble Severin 
Saksvik. Et kjent og solid r anheims
navn i dag. 

F agforeningen tok over Folkets 
Hus, som i a lle disse ~rene har vrert 
det samlende punkt for det m este av 
alt foreningsliv p~ Ranheim. 

Hva fagforeningen ha r betydd for 
arbeiderne ved bedriften i disse 74 ~r 
ska l jeg ikke innla t e meg p~ ~ si noe 
om, m en hva det betyr ~ st~ samlet 
for ~ l0se felles store oppgaver er det 
vel ba re en m ening om. 

Med s ine 525 m edlemmer , og med 
forma nnen p~ h eldagsjobb med eget 
kontor i bedriften er Ranheim Ar
beidsma nnsforening en m eget viktig 
faktor i den daglige arbeidsrytmen i 
bedriften. 

Forholdet i dag m ellom bedriftsle
delsen og fagforeningen vi! jeg k a rak
terisere som m eget god, og jeg tror 
nok begge parter forst~r til fulle at 
de til dels store motsetningsforhold 
og den mist enksomhet som tidliger e 
ofte kom fra m, er borte. 

Alle er vel enige om at skal man 
hanskes med a lle problem er i dagens 
kna llha rde konkurra nse, m~ m a n for
st~ at samarbeid m~ til p~ a lle fron
ter. Ikke ba re bedriften, m en ogs~ 
fagforeningen driver en utstrakt 
kurs- og opplreringsvirksomhet for ~ 
dyktiggj0re sine m edlemmer til flinke 
arbeidere og samfunnsborgere. 

I ~renes l0p har bedriften ytt gan
ske store bel0p til forskjellige form~! 



innen fagforeningen, med bl. a . for
bedring a v Folkets Hus. 

P A grunn av ekstra innsats fra a r
beidernes side etter krigen kjopte 
bedriften i 1950 Sa ltoya ved L ang
st ein og forrerte dette prektige stedet 
(perlen i Trondheimsfjorden) fagfor
eningen som feriehjem . Foreningens 
ma n geil.rige forma nn er F eder Myhre. 

Ranheim Samvirke/ag 
Etter initiativ fra Ranheim Ar

beidsmannsforening ble R anheim For
bruksforening (Ranheim Samvirke
lag) stiftet 11. a ugust 1907. 

Allerede i 1899 ble det holdt flere 
meter m ed t a nken p il. A s tift e en ha n
delsforening, m en forst 8 ar etter ble 
det en realitet. 

Forretningen er fra forste stund 
basert p il. og drevet etter det koopera
tive prinsipp hvor m edlemmene eier 
butikkene. Fra en beskjeden start har 
samvirkelaget vok set til A bli et stort 
foret agende m ed h ele 7 butikker og 
ca. 40 a nsatte. I 1972 h a dde disse 7 
butikker en omsetning pil. ca. 13 mill. 
kroner. 

I dag tilhorer samvirkelaget den 
store sammenslutningen Trondos -
hvor ogsil. Domus er integrert - og 
som er det storste daglig va r eha ndel
foretagende i Trondelag med en A:·s
omsetning p il. ca. 180 mill. kroner. 

Ranheim Musikkforening 
Allerede forst p il. 1890-ta llet fikk vi 

var forste hornmusikk pil. R a nheim 
m ed 8 musikere. Dette var ogsa opp
t a kten til R a nheim Musikkforening , 
som ble stiftet 8. a ugust 1906. 

Hva musikkforeningen ha r betydd 
for stedet g jennom 67 Ar (fra forste 
spede begynnelse g jennom 80 il.r) for
stAr i hvert fall vi eldre. 

Tenk dere en konfirmasjonsdag, en 
juledag, 1. og 17. m a i, stevner og a n
dre arrangement uten hornmusikk ? 
N ei, det ville nok bli t a mt. 

Korpset t eller n il. ca. 40 aktive og 
er a ktiv som a ldri for. 

N il.vrer ende forma nn er P er N ervik 
og dirigent gjennom de siste 15 il.r er 
Arve Brein. 

Ranheim Skolemusikkorps 
Etter initiativ fra inter esserte for

eldre og Ranheim Musikkforening ble 
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Ranheim Skolemusikkorps stiftet 13. 
ma r s 1946. 

Dette a t skoleba rn i tidlig a lder 
kommer i konta kt m ed et eller a nnet 
instrument har svrert meget A si fo r 
ba rn som er g la d i musikk. De aller 
fleste av vil.re fremste musikere -
bla ser e -- i Norge er kommet fra 
skolek orpsene, og disse ha r en m eget 
stor betydning for musikklivet. Pro
sentvis av landets befolknin g har vil.rt 
la nd verdens storste a nta ll skolekorps. 

Skolekorpset er med sine 27 Ar den 
yngste av de kulturspredende foren
inger pil. s t edet. 

Rudolf Ba kken er n il.vrer ende fo r 
m ann, og Eina r G. P a ulsen ha r v rert 
den drivende kraft og dirigent i aile 
disse 27 !!.rene. 

Ranheim Mannskor 
I forbindelse m ed koret s 40-il.rsjubi

leum hadde vi i siste Ra nheims-Nytt 
en omta le av koret og dets betydning 
for korsa ngen p il. R anheim. Koret er 
stiftet 2. oktober 1933 og ha r n il. ca. 
40 aktive sanger e . 

Forma nn er Eldar H ernes og diri
gent g jennom mange il.r Arne La rsen. 

I tillegg til disse foreninger som er 
nevnt her har vi en masse foreninger 
som a rbeider for forskjellige formAl. 
J eg nevner i fleng: 

R anheim gammelda nsfor ening, som 
har gitt stor e belop til ma nge institu
s joner pa st edet. 

Flere mis jonsforeninger som er m e
get aktiv. 

De hjemleses forening. 
To funks jonrerforeninger innen be

driften , «I sbjorn» og «Fiber'n». 
Et solid og bredt a nlagt bedrifts

idrettslag. 
Fler e skotthyllklubber. En typisk 

tronder sk idrett drevet p il. R a nheim 
g jennom 60- 70 Ar. 

Reppes Vel som bl. a. h a r bygd eget 
forsamlingshus p il. R eppe, Fykenborg . 

R eppe Blandakor, m ed sin dirigent 
John Evjen , som ha r g ledet oss ved 
mange a nledninger. 

Hvor m an ge politiske pa rtier vi har 
vet jeg ikke, og anta llet syforeninger 
og spareforeninger er det vel ingen 
som vet . Men a ile foreninger har sin 
misjon og er med A opprettholde det 
gode miljo vi har p il. R a nheim. 



Med Ranheim P apirfa brikk som 
det sentra le midtpunkt far vi f0lgen
de over sikt og a lder p A de st 0r s t e og 
viktigste fo reninger pA stedet: 

Ranheim Papirfabrikk 
Ba rnelosje L 0vsprett 
Losje Sagatun 

90 Ar 
80 Ar 
75 Ar 

lnternt l urs 1 

R a nheim Arb.ma nnsforening 
R anheim Idretts lag 
R a nheim Sa mvirkelag 
R anheim Musikkforening 
R a nheim Sa nitet sforening 
R a nheim Ma nnskor 
R a nheim Skolemusikkorps 

72 Ar 
72 Ar 
68 ar 
67 Ar 
67 Ar 
40 Ar 
27 Ar 

T. B. 

l jematel nil k 

Fra vens t re : R. B akken, K. Rasmttssen og A . Skjervolcl 

h a r pAgAtt siden i vAr under ledelse 
av el.ing. Bakken , og det mermer seg 
nA slutten. Sa mtlige elektriker e og 
instrumentmak er e har deltatt, og hvis 
bildene ikke klarer A overbevise lese
ren, k a n vi forsikre om a t det har 
v~Ert stor interesse under kurset. 

Det er nedlagt et vesentlig arbeid 
for A gj0re undervisningen sA vellykt 
som mulig . Tidliger e har m an som 
praktisk 0ving gAtt ig jennom simula -
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tor for det elektrisk e a nlegg til bunn
legger 4 i Sekk efa brikken. 

P A bildene er m an i ferd m ed A 
bygge opp s imula tor for elektrisk 
drift a v et t emmelig sinnrikt t rans
portbAndsystem . 

Hovedhens ikten m ed kurset er A 
trene pA systema tisk feilfinning, og 
delta k erne har ogsA hatt m ye t eori. 

H. M . 



Nyborg ( ti l v enstTe) og L . H aseth 

FJELL, SKOG OG T J0NN 

Den som engang er blitt smittet av 
hobbyfiske-basillen vil a ldri bli kvitt 
virkningene a v a ng repet . 

I disse tider m ed jag og st ress er 
ogsa a ile forst a segpaere enige om at 
denne fine hobby - fisk e - er et av 
de best e midler til a g jenvinne ro og 
ha rmoni. Komme i kontakt med na
turen, f0le velvreret s ige innover seg 
n ar en etter en f in la ng tur kan 
strekke seg pa en set er voll , ligge og 
g la ne opp i ba llongdigr e sommerskyer 
og r epetere h endingen e omkring den 
fisk en en fikk , eller den en mistet , -
som a llt id er den st0rst e. 

J eg vet ikke om det ba re er inn
bilning eller h va, m en det synes som 
om det blir sta dig lengre m ellom de 
store fisk en e i f jellva tna . Det te pa 
tross av fisk eoppsyn og sammenslut
ninger som sk a l passe pa og fors0k e a 
bedre forholdene. 

I de ber yktede tredveara m atte vi 
som a rbeidet pa R a nheim P a pirfa 
brikk delvis v rere h eime 4 a v ukens 6 
arbeidsdager . Den gan g va r h eldigvis 
enna ikke fritidsproblem ene oppfun-
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net . Enn om vi skulle h att problem er 
m ed a f inne «et sted a vrere». Det var 
na turlig for oss a k aste en br0dska lk 
i ryggsekken , t a fiskesta nga og pa en 
a lder s tegen tra mpsykkel komme seg 
ut i omkringliggende omra der - Jerv
fj ellet, Vennafjellet, R einsfjellet , ja, 
helt opp i Tydalen gikk turene. Tida 
i skog og fj ell ble likevel for kort , 
syntes vi. 

Men det va r dette m ed st0rre!sen 
av fisken. Vi kunne for 40 a r siden 
oppleve a t det ble t a tt 0rret pa 6 k g 
og over det i de fjelltj0nnene vi 
f isk et i. 

Vi h adde va re bestemte m eninger 
om vreret s betydning for de enkelte 
tj0nner , om fasongen og fa rgen pa 
s luken , og om den f lua som fristet 
fisken m est. I vesta vrer og r egn va r 
Svarttj0nna uten tvil plassen , og en 
stor A lex a ndria kunne gj0re under
verker. I K rokt j0nna var va rm vind 
fra s0r og overskyet det ideelle . Og 
sa a ile disse sm a tj0nnene, som vi 
rent tilfeldigvis kunne h a oppdaget 
fisk i, og som vi h eist ville h a for oss 



sj0!. Det ble a lure seg bort fra k a 
meraten og dit, og i stor spenning 
gj0re det f0rste k ast. Det h a dde ingen 
h ensikt a holde pa len ge i disse da m
mene. Det va r enten fast fisk strak s, 
eller intet . 

J a, det blir tra sket noe usannsynlig 
pa disse turene, og skulle utbytt et 
males etter bruken av en er gi, ville det 
ikke bli mye a skryte a v, m a t erielt 
sett. 

Men disse fine turene k a n en i t a n
kene nyte a tter og a tter . I m0rke 
vinterd0gn dmmmes og lengtes mot 
var, og mot pa ny a g jense disse kjrere 
pla ssen e, der h ver en st ein og hvert et 
tre er en per sonlig venn som en t rygt 
kan handhilse pa . 

B. 

P a tappen a,v Trollheim ens lwyeste 
fjell, Blalui!. F oTetra,kk a sitte, /OT 3 
m et er bak min r y gg er det et 600 m 
stup 1·et t n ed i Bldtjenna, og .ieg vil 
ikke risi k eTe a jorst yrre jisk en de?". 
V ed en seneTe a,nledning ble det f lere 
pene Tli!T i Blatjenna. 

D en stm·ste f isken her- er- oveT 6 ki l o 
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Etter en korrekt start fra va kta 
den 5. september va r pensjonistturen 
for 1973 i gan g . Dette var den niende 
turen av denne a rt . Noen ha dde vrert 
med a ile gangene, og m a vel r egnes 
som veteraner. Andre var med fo r 
f0rste gan g pa dette for fab rikken 
sa ettertraktede tiltalc. 

Vrergudenes lunefullhet traff m idt 
i blinken. R egn, darlig sikt og en a ldri 
sa liten forsmak pa vinter Hi. i lufta . 
Men derfor ingen sure miner. Det 
skulle bare mangle ogsa. F0rst tok vi 
en avstikker innom Ta vern pa Sver
resborg. Der drakk vi k affe. En for
sinket «m arrask affe» eller «patar» 
kanskje. Tavern, denne gamle rerver
dige bygning, som opprinnelig hadde 
statt nede i byen i nrer tilknytning til 
havn a og Bratt0ra, er na flyttet til 
Sverresborg. Det var m :1nge sma rom 
der. Og det var inventar av kobber og 
mye a nnet gammelt og rart. Det var 
lave d0r er som tvinger den m est hov
modige til a b0ye sin nakke. 

Etter det vellykte innslag med k af
fen , bar de t a v sted ned Vestoppfar
ten, eller k a nskje vi m a si nedfarten 
i dette tilfelle. N est e stopp var Bio
logisk stasjon, Trolla. Seson gen var 
r iktignok nettopp a vsluttet , men det 
var da liv der . Det som lot til a in
teresser e mest , var et steinbitpar som 
i grunnen sa litt tr0tt ut. N a kjenner 
ikke jeg d0gnrytmen for steinbit. Det 
kan tenkes at det var en eller a nnen 
hvilepause. Dessuten va r det som sagt 
utenfor sesongen, og da sa. 

Var stans varte ikke lenge. Rundt 
Byneset bar det av sted sa s0la skvatt 
og vinduene pa bussen ble m er og 
mer ugjennomsiktige, og sikten ble 
deretter. Forrest en kan det vel vrere 
hipp som happ om en ser pa ugjen
nomsiktige bilruter eller inn i et tykt 
skoddehav. Nok om det, - moro var 
det lell, og omsider skuet va rt 0ye 
Klett og E6. Da va r det ikke la n g 
biten ig jen til Lundamo Taverna, hvor 
kj0ttkak er og napoleonskak er m ed 
tilbeh0r la kla r i startgropa. Det var 
bare for oss a innta plassene. A pro
pos Taverna , etter hva vi har fa.tt 
opplyst sk a l det te bety g jest giveri 

eller ba r. Tavern pa Sverresborg er 
uten a til slutt , men har nok samme 
betydning. At det ikke er et norsk ord 
er kla rt . Vi ha r fatt opplyst at det er 
ita liensk, og da er det klart at stave
maten med a til s lutt blir m er logisk. 
Men det var ikke ita liensk na r det 
g ja ldt menyen pa dette spisested. De 
ha dde en sakalt kinesisk uke da vi 
var der. Skal en d0mme etter de 
kruseduller som sto pa k artet, m a det 
ha vrert litt a v en jobb a !age disse 
r ettene. Men det var kanskje ikke sa 

innviklet. Det vi fikk var som sagt 
«kj0ttka k og napoleonska k ». En av 
servit0rene sa at egentlig skulle vi 
ha fa.tt utlevert spisepinner i stedet 
for gaffel og kniv for a vrere i stil 
m ed den kinesisk e uke. Men de var 
dessverre gatt lens for pinner - hel
digvis 1 

26 

P ersonalsjef Hilm arsen 0nsket a ile 
velkommen. Samtidig hilste han fra 
direkt0r K irer. Hilma rsen a ntydet 
ogsa en eventuell tur neste ar. Det 
blir i sa fa ll den tiende. Med a ndre 
ord et lite jubileum. Det va r ingen 
som protesterte mot denne a ntydning. 

Til tross for at Tormod Barstad na 
selv er pensjonist, var h an ogsa i a r 
leder for a llsangen og ellers m ed pa 
a bringe stemningen pa topp. 

En av deltaker ne pa turen, Johanna 
Brurok, fylte 80 ar den dagen. Hun 
ble beh0rig hyllet og gratulert av 
Tormod Barstad, og han ha dde ogsa 
fremtryllet en blomsterbukett for an
ledningen . Blomstene skulle Hilmar
sen fa reren av a be t a le! 
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For ferste gang var en r epresen
t a nt for R a nheim Arbeidsmannsfor
ening m ed p{t turen. Det var forenin
gens formann P eder Myhre som var 
m ed. Under middagen benyttet han 
anledningen til {t takl~:e for tilta ket 
m ed pensjonistturer hvert ar, som 
ha n m ente hadde stor betydning . Han 
adresserte t akken til fabrikkens le
delsc. 

67 at:-

Termed Eriksen fyller 67 ar 15. 
januar 197"', og gar derm ed ut a v 
c.k tiv tjcneste i bedr iften, - nee han 
i og for seg ikke har nee imot. Men 
han ville h a forctrukket a t det ha dde 
kunnet forega i bokstavelig forsta nd. 
P A grunn av a rbeidsulykken som 
rammet ha m i begynnelsen av &ret, 
er ha n jo beklageligvis a llerede satt 
u t av spillet. 

Eriksen startet sin l0peba ne i f a 
brikken i 1934. Da hadde ha n vaert 
ute i arbeidslivet i over 13 {tr, til a 
begynne m ed i gartner- og la ndbruks
faget . Etter avtjent verneplikt opp
rettholdt ha n forbindelsen med de t 
militrere. Den fortsatte innsats i AR 3 
var av mer s ivil a rt, men smakte av 
pA grunn av skaden h a n er blitt pa
f0rt , m en har sitt gode hum0r i be
fugl, idet det ble kjempet mot u-krutt 
i oberstens hage ! 
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Hittil hadde tidsskjemaet holdt, og 
a !t var under kontroll da vi Ia ut p{t 
siste etappe, F l{t, Klrebu, Bratsberg, 
J onsva tnet, Ranheim. Men en ting 
var utenfor a ll kontroll, - vreret. Og 
derfor ble denne siste etappe nrermest 
uinteressant. Men det lot til a t a ile 
likte seg likevel. 

Takk for turen! A. 

I 1934 fikk ha n jobb i fjrera, ved 
siden a v at h an ble innlemmet i Syr
stads sja uerg jeng , som tok seg av 
mer k cmpliserte tra nsporter. Deretter 
ful g te noen ar som utearbeider f0r 
Eriksen ble a nsatt i papirfa brikken, 
f :11 rst som ruller , dernest som pakker. 
Den siste arbeidsplassen va r vel ogsa 
den som han fant seg best til rett e pa, 
il~:ke minst fordi ha n da slapp na tt
skift. I tillegg til interessen for selve 
a rbeidet, som a lltid ble utf0rt p{t en 
utmerk et m a te, kom ha ns forst{te!se 
for bet ydningen a v det som i dag om
fattes av begrepet milj0vern . I sitt 
virke som tillitsma nn ha dde han all
tid denne sak for 0ye. H a n va r for 
0vrig st erkt opptatt av organisasjons
a rbeidet og var formann i Arbeids
ma nnsforeningen g jennom flere peri
oder. Diplomen fra forbundet er ut
trykk for dett es erkjennelse av inn
c:J.t sen , og Norges Vels meda lje vitner 
om ytelsen i arbeids!ivet. I sin un g
dom var Eriksen ogsA a ktiv i det po
litiske liv. Ha n var blant a nnet m ed 
!l. star te ungdomslag et pa R anheim. 

E riksen er ogsa intcresscrt i litte
r a tur og liker spesielt A lese reise
skildringer, noe som ha r vakt hans 
lyst til a bes0ke fremmede steder. 
Spra nget fra 0nsk e til ha ndling har 
ikke vrert la ngt, og feriene ha r i stor 
utstrekning blitt brukt til utenla nds
reiser. Gjennom Arene har Tom og 
hans Kari bl. a . bes0kt Italia, 0 st
Tyskla nd, 0sterrike og Jugosla via. I 
Wien ha r ha n sogar vrert hele seks 
gan ger. Det er ekteparets 0nske at 
h elsen vi! holde til nye opplevelser pa 
det internasjonale plan . 

Eriksen er p A ingen ma t e nedtrykt 
hold og er for 0vrig den gode, gamle, 
slagferdig og kvikk i replikken. 

Vi 0nsker ha m fortsatt god bedring 
og at pensjonisttilvrerelsen vii bli 
h a m til g lede. 

A.M. 



Suvenirjegere pa Salteya 
Gamle og antikke ting er og har 

vrert i skuddet i mange Ar. En masse 
m ennesker trAler svrere strekninger 
pA jakt etter saker som kan henges 
over eller ved peisen, plaseres i kjel
lerstuer, hytter eller hvor det mAtte 
vrere. 

OgsA Saltoya har fAtt fole denne 
jakten, og det til gagns ogsA. 0ya har 
har en besetting som er flere hundre 
Ar gammel. Ma nge gamle ting h a r 
overlevd de forsk jellige brukerne av 
eya opp g jennom tiden e, slik a t nAr vi 
overtok oya i s in tid, sA var det en 
masse g jenstander der inne som bar 
bud om gamle leveforhold. 

N A er det meste borte - plukket 
bort !itt etter !itt. Da vi overtok oya 
var det 4 store kvernsteiner der . De 
var omlag 60 em i dia meter, hogd ut 
av salt og korn, og er utvilsomt flere 
i naturstein. De ble brukt til maling 
hundre Ar gamle. De tre forste kom 
bort noksA tidlig, - den siste !com 
bort i ma ifjuni i Ar. Den var inne!As t 
pA stabburet, men det hja lp selvsagt 
ingen ting. En he! serie med gamic 
jerngryter i forsk jellige st0rrelser 
er ogsA kommet bort Ga mle las og 
hengsler, jernbeslag og hest esko er 
kommet bort og har f Att nye eiere. 
Ting som var tilvirket m ed primitivt 
verkt0y og som bar bud og minner om 
menneskers liv og virke pa Sa ltoya i 
gamle dager . Alt sammen er borte. 

Det er tilbak e ba r e en ting. Det er 
et lAs og en nokkel. Det har stAtt i 
stabbursdoren .. Det er imidlertid tatt 
ut og t a tt godt vare pA av Saltoy
komiteen. For dette er et klenodium. 
Det er et lAs som har stAtt i doren t il 
gamle Lo kirke. Det skriver seg fra 
det 12. a rhundre. I 1859 ble denne 
kirken inne i Asen r evet, ma t eria le:p.e 
ble fraktet til Saltoya og bygget om 
til hus for lagring av salt, og !Aset 
ble satt inn i stabbursderen. Siden ble 
disse materia lene pa ny t att. Men 
denne gang for A bli fert t ilba k e til 
sin opprinnelige skikkelse, - til Lo 
kirke, og den stAr i dag pa Sverres
borg folkemuseum. 

For til slutt A vende tilbake til det 
som er fjernet fra oya: Er det for 
na ivt og b!Aeyet a tro a t noe - for 
ikke A si a lt - kan bli brakt til bake? 
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* 

StabbuTsmiJkkelen pa Saltoya skaTet 
tTe av av And. 0. Soyseth 

* 



70 ii~ 

OskaT Sak svik r under 70-a r sdagen 
1. f ebrua r 1973 i m eget god fo r m . 
H a n har da pmvd pens jonisttilvrerel
sen i vel et a r, og synes selv a t det er 
ba de og. P a den ene side er det fint a 
vrer e sin egen h erre , m en pa den an
nen side kunne det vrert bra fortsa tt 
a ha kontakten m ed a rbeidska m e
ra t ene og et fast program fo r dagen. 
N a er det na turligvis ikke slik a t den 
gode Oska r er i beit for noe a t a seg 
til. Han har jo huset som sk affer 
mange g j0r em a l, og friluftsliv ha r 
han a lltid sa tt pris pa . Om sommeren 
driver ha n fiske og s0rger for vinter
forsyningen a v la ndbruksprodukter . 

Ga r vi bakover i tiden konsta terer 
vi at Saksvik er f0dt og oppvokst der 
han na bor. H a ns tilvrerelse artet seg 
som de fleste a ndres pa den tiden. Ut 
pa arbeide fra konfirmasjonsa lderen 
a v. Gardsarbeide til a begynne med 
og sa jobber a v forskjellig art inntil 
det b0d seg en mulighet i fabrikken. 
I 1934 gikk veien n ed til fjrera , som 
ble a rbeidspla ssen i nrermere 10 a r, 
inntil han ble overf0rt til cellulose
fabrikken, hvor han etter en tid ble 
ansatt som lutkoker . Han fulg te med 
over i den nye kaustiseringsavdelin
gen og arbeidet der til han na dde 
a ldersgrensen . 

Det som ha r k a rakterisert h a m i 
yrket er stor pa litelighet og vilje til 
a g j0re en god jobb, egenska per som 
kom vel m ed i den avdeling han vir
k et , der det er a v a vg j0rende bet yd
ning a t de prosesser som finner st ed 
blir Iedet pa en riktig m at e. Det sk a l 
ikke sa store a vvikelser til f 0r det gir 
seg gansk e vesentl ige utslag ba de 
t eknisk og 0konomisk . 

I sine yngre dager var Sa ksvik a 
finne i la n grennsl0ypa og pa fot ba ll
ba nen. Og begge deler sk a ffet h a m 
ma nge gleder. Vinters t id var R eins
fj ellrennet det store h0ydepunkt, og 
Grak a ll rennet ha r ha n ogsa gode min
ner fra. Om sommeren ble det m an ge 
turneer rundt i distriktet for a vise 
bygdelagene h vorda n ba llen plasseres 
i nettet. Som regel ble det en god 
demonstrasjon , - m en det h endte a t 
m otst a nderne var noe for lrerenemme, 
som en gang i MeJda l hvor det m att e 
!ages 7 m a l for a k omme fra det m ed 
ett i overvekt! 
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Ellers var f riluftsliv som nevnt 
heyt prioritert. Ma nge fine turer har 
det blitt i arenes lep, til dels gansk e 
la nge. En gang g ikk ferden m ed en 
av flis jekten e til Ba ngsund, og derfra 
pa sykkel til Mosjeen , f 0r h an tra m
pet tilba k e til R a nheim. 

Sa ksvik er en t ypisk hjemmet s 
m ann, for h vem hovedoppgaven ha r 
vrert a s0rge vel for sine. Ha ns a r 
beidsinnsats i bedriften ble i 1964 
belennet m ed N orges Vels m eda lje. 

A .M. 

* * 



anheims 
evyer 

Gamle revyviser 
Dette blir vel de siste visene fra 

revyer som kommer pa trykk i Ran
heims-Nytt. Dette pa grunn av de 
forestaende forandringer med bladets 
utgivelse. 

Men til visene. Vi ha r denne gang 
en vise kalt Jomfru Inger. Denne 
visen s ikter til en av de fjordturene 
som bedriften arrangerte for sine an
satte i 50-arene. Det var !itt av hvert 
som skjedde pa disse turene. 

Videre har vi en skolevise. De t 
g jaldt kampen om et sted a v:oere fo r 
Ranheim skole, og rna vel sies a v::zr e 
et skoleeksempel pa hva som lnmne 
skje og hva som k a nskje enna skjer 
pa skolefronten. 

Endelig har vi en vise i forbindelse 
med Ranheims-Isbj0rnens 70 ars eksi
stens. Om ikke lenge blir denne is
bj0rnen 90 ar. Det snakkes i disse 
dager sa mye om fredning av ville 
dyr. Det begynner a bli fa av dem, 
sies det. Her i stmket har vi snart 
bare Ranheims-bj0rnen igjen. En del 
gamle hankatter kommer vel la ngt 

Da klokka 
klang : (he le 
k lassen) 

Vi har en r eal skole v i 
og h er gjekk oldemora mi 
og hu va no e i !ita pi 
i a tten 1\lti ni. 
Og itjnit e forandra p it, 
ne i, likedan i kvar e i krit , 
sit pit museum treng vi stnit 
no aldri m er A git. 

D ei vi l alltid klaga -
(f0rs te j ente) 

D et beklages at v i !egg t ebake 
ja, selv sett fra et h0y' r e nivA. 
Men p y tt, plass e det enno pA ta ket . 
D em vil f y r ebels vente A sjA. 

Stevtonc
(annen j ente ) 

D e ka ns kj e h ell er vil Ranheim flytt e 
med sko le , unger og hus og h ytte, 
og Iegge a lt til Charlottenlund, 
d ' er meget finere der i grunn' --
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ned pa rangstien nar det rrjelder rov
dyr. 0 3' Ranheims-isbj0rn: n, ja, den 
har f0rt en sluknende tilvffi r else i det 
siste. 

l\'fen det har vrert a ndre tider, hvis 
en sk a l tro en del ville historier vi har 
oppsnappet. S:oerlig pa Vrere har vi 
h0rt, h vor det r adde r ene ville Vesten
tilstander m ed kruttmyk og tilbeh 'Jr 
nar de t g jaldt isbj0rner. Nar en gutt 
eller pike derfra begynte pa skolen, 
var cle ikke ::;ikre pa fl. oppleve konfir
masjorwa lderen. Det s0r rret isbj0rnen 
for. Videre er det sagt a t isbjernen 
var c1:::n rene klepper til a ldore bar
Jcen a v t0mmerstokkene nftr den 
skulle kvesse sine kl0r. Det er clem 
som bestemt hevder at dette va r 
grunnen til a t R anhcim Papirfa brik 
blc anlagt i nSJrheten av dette stmk. 
Likesa a t bj0rnen ble fabriklcens 
kjennct cgn av snmme grunn. 

lVicn det sies sa mye. Vi k a n hver 
ken bekrefte eller avsanne disse anta
gelser, bortsett fra at de kanskje b0r 
tas med en k lype salt eller to. 

At R a nheims-isbj0r nen rna fredes 
tror vi ikke det er delte m eninger om. 



Bro. bro, brille 
(Aile Iek er) 

Buss, buss , trille, 
klokken s lager e ll eve . 
B0gseth h an st!'tr p !'t s it t h0yest e fj e ll 
og Iegger an s in skolepla n -
B yAsen og Strindheim, 
Brurok, Berg og Asvan g, 
og a ller s ist sA kommer vi 
d er i den sorte g ry te . 

Riss , rass 

Riss rass f illebom-bom-bom 
vii du vrerra m ed sA kom-kom-kom . 
Fly tt, fly tt til Cha rl ottenlund 
D et e r n yd ' li d e r i g runn ' -
T a fr0 kena _ ta fm kena, ta fmkena, 
ta f r0kena og lille H a nsema nn 
og putt d em inn i B0gsethpla n ' 
e t s t ykke ove r Gril s ta dsand 
ut til Cha rlottenlund . 

JOMFRU INGEit 
Mel.: J omfru , j omfru -

Vi og jomf ru Inger var pA tur, 
Og n A ska du h0 re om vrer og vind og f0re. 
Sola hu ske in og k vinnfolka kve in. 
Sky nda pA, sk ynda pA, for n o ska vi gA. 

R efr . : 
H a -ha- sA skoill v i s ta r te da, 
ha in P ette rsen A'n Andersson 

A' n Bars tad sa f ra: 
(Replikk : A sA spiller h ornmus ikken) 

Men i m astra kle iv det opp ein ma inn, 
skipper'n s to og fekta, og spurt 

s ka du med j rekta? 
Sch r0der ha in v inka m ed ha inda og sa : 
Smile n A, smi le nA-sA ska filmen gA. 

R ef. : 
H a, ha - n o ta r re dokk h a in sa, 

t e' n Petter sen osv. 

J omfru Inger ut f ra Ska n sen g lei , 
ingen vei til bake for ka ill og ektemake. 
Med 'n t Are pA kinn dem m ot byen sA inn. 
Vi ska d ra, v i ska dra ut i havskj rera. 

R ef.: 
H a ha- og a ll t ing g ikk sA bra osv. 

Og da vi t e jor d brerla inne kom 
len svikingan pra ia, ba oss kom t e ka ia -
J ordbrera frest a m en s vi va pA sj 0' n , 
ka n skj e ein , ka ns kj e to, fainn e i 

brer oinner sne'n. 

R ef. : 
Ha, h a - d er fa inn dem b rera da, 

ha in P ette rsen osv. 
(Replikk: A sA se i' n Barstad a t a il' m ed 
gaul la p p fra 1 til 50 rnA gA ned t e tri sa 
(A fA meddag.) 

Vi hos jomfru Inger fekk oss ma t, 
b0 lgene de klokka, kjottka ka hu dokka, 
ein t ok vesst ti og dura belt m ed sos, 
rette da va d et fl ot e og aprikos. 

R ef .: 
H a , h a - da At vi gan ske bra, 

h a in P ette r sen osv. 
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R eplikk : Og sA g j ekk vi opp t e k apte in, og 
der fikk vi h0re : D ette e r m e t eor-ulogis ke 
vrermeld in g : Vinden vii 0k e til s tiv kuling 
pA utsatte s t ed er.) 

Jomfru Inger ble nA !itt kok ett, 
kasta !itt pA rompa, opp og n ed vi d ompa, 
somme b le g r0nne og somme b le blA. 
Pass n A pA, pass n A pA, no vii kra bben fA! 

R ef.: 
H a, ha- det der ska krabben ha 

f ra' n Pettersen osv. 
(Replikk : J omfru Inger som ved s ta rten 
var j omfrue lig rein b le no en de l b esudla , 
og vi bes lutta A d0p om a t e T a nte Inge r .) 

T a nte Inge r g ikk i s ta mpesj 0, 
h Akj erringan h oppa, det var lekre kroppa . 
H a tten t e 'n (hyss ) tok vinden en gang, 
no sei dem i Ressa ha n gAr s in se ie r sgan g. 

Ref.: 
H a, h a - sA spleisa vi no da, ha in osv. 

Inger k om som ta nte inn t e by' n. 
N est e gan g m ed Inger ordner vi med r inger 
- s lik tenkte a il e . N A undres vi pA 
h vor s ka l turen i f e l'i en gA. 

R ef.: 

~I 1.~. 
\ / 



FINALE 

S!l endte a ltsh ferd en 
ph bj0rneborgens tak 
ph den n e fl el(k av verden, 
vhr I s bj0rns lill e flak. 
J a , re isen opp i blhnen 
b le kun et kort b edrag, 
v i de iset n ed fra mhnen 
til hverdag , !arm og jag. 

R ef.: 
Men en tur i h0yden 
sunt e r i a ile fall. 
Ja, de r kan du ditt vemod lufte 
ut i en munter tra il. 
Opp til sol og stj erner, 
ja, kom , b li med , min venn. 
Ta en tur opp i h0yden , 
finn melodien igjen . 

Se bj0rnemaj est e t en 
som nh e r 70 h r, 
e r av oppmerksom heten 
r ent skamfull der han stAr. 

~ 
/ ' >_ 
I ' . ~ ' 

~\ 
. ''""'~~\ 

Bj0rnen: 
J a, j eg e r ingen taler , 
men takk og tusen takk! 
Jeg lid e r grhtens kvaler 
av alt de t p ene s nakk. 
D et er sA r e int for mye 
til stas og hurragj eng , 
men e llers er j eg enig 
i Fus kerens r efr eng -

R ef.: 
(A ile danser rundt bj0 rnen) . 

Tokk for meg 
N ar jeg n a for siste gang skal 

skrive noen linjer til R anheims-Nytt, 
faller det ganske naturlig a tenke til
ba k e p a arbeidet med bladet i de 
nest en 18 a r jeg har vrert m ed. 

Fra varen 1956, da direktor Over
wien som initia tivta k er sammenkalte 
til konstituerende m ot e i Folk ets Hus, 
og fram til i dag, har arbeidet med 
R a nheims-Nytt for m eg vrert en in
t er essant og morsom oppgave. Det 
h ar naturligvis ogsa vrert en tilfreds
stillelse a se det ferdige produkt, og 
mest de gan gene en var bra fornoyd 
m ed resultatet. Om a visa har fylt de 
m a l en satte seg i starten, eller om 
de m est hensiktsmessige linjer er 
fu lgt, er en a nnen sak . Men du husker 
k a nskje ordtaket: «Den som a ldri 
g jor en feil, g jor vanligvis lite eller 
ingen ting. » At mye kunne v~rt bedre 
er det ingen tvil om. 

Som internt informasjonsorgan gar 
det selvfolgelig ikke a n a dekke ny
hetene i et bla d som kommer ut 4 
ganger i a r et. Den best e informa 
sjonsmaten er selvfolgelig ogsa den 
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som g is a nsikt mot a nsikt, sa a visa 
vil i a lle hove ba r e b li et utfyllende 
middel. 

Fra a r 1974 vil bedriftsbla det kom
me ut i en h elt annen form, sa jeg far 
derfor ogsa vrere m ed pa sluttnum
meret i sin navrerende form. Derfor 
skulle det passe bra a t jeg na t akker 
forst og fremst de som har vrert m ed 
i redaksjonskomiteen g jennom a r ene, 
for utmerket samarbeid. Alle som har 
vrert behjelpelig m ed R anheims-Nytt, 
innlegg, bilder, tegninger, ideer til 
stoff, og ikke minst leserne som har 
gatt igjennom spalt ene for a finne 
noe av verdi og interesse. T akk til 
persona let hos A. Holbrek Eriksen & 
Co. A /S for deres a lltid beredvillige 
hjelpsomhet, - m a n ge ganger under 
stor tidsnod. 

D et skulle ha vrert inter essant a ha 
fatt vrert m ed pa utforminga a v de 
nye inform asjonsmetoder . J eg vil pa 
avstand folge m ed, og onsker dem 
som skal drive dette a rbeid i frem
tiden , lykke til. 

Red. 
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